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Voorwoord 
Voor u ligt het vooronderzoek van ‘een toekomstbestendige melkveehouderij’. Het is een 
onderzoek naar de mogelijkheden voor zekerheid van emissiereductie in bestaande 
melkveestallen. Voor het afstudeeronderzoek worden melkveehouders die hebben 
geïnvesteerd in een emissiearm stalsysteem geïnterviewd met als doel om een beter inzicht 
te krijgen in de achterliggende motivatie, meningen en behoeften van de melkveehouder. 
Daarnaast worden voor het afstudeeronderzoek leveranciers van emissiearme stalsystemen 
voor melkveestallen geïnterviewd met als doel om beter inzicht te krijgen in de werking van 
bestaande emissiearme stalsystemen, voorlichtingen, meningen en overtuigingen van de 
leveranciers.  
 
Het vooronderzoek is geschreven in het kader van het afstuderen aan de bachelor 
Bedrijfskunde en Agrifoodbusiness aan de Aeres Hogeschool Dronten. Sinds 1 oktober 2022 
ben ik werkzaam bij Agra-Matic. Agra-Matic is een adviesbureau voor de agrarische sector. 
Mijn werk in combinatie met de stikstofproblematiek en nieuwe wet- en regelgeving is de 
aanleiding tot het onderzoek naar emissiereductie in bestaande melkveestallen.     
 
Tijdens het doen van het vooronderzoek ben ik in contact geweest met mijn 
afstudeerdocent Frans van Erp. Hij heeft mij geholpen tot de uiteindelijke vraagstelling voor 
het onderzoek. Bij deze wil ik mijn afstudeerdocent Frans van Erp bedanken voor snelle en 
goede begeleiding en ondersteuning tijdens het uitvoeren van het vooronderzoek.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Rianne Schoneville 
Vaassen, 2 januari 2023 
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Samenvatting  
Nederland kampt met een stikstofprobleem en om deze reden is er in 2012 een verplichting 
opgenomen om nieuwe melkveestallen te bouwen met een emissiearm stalsysteem. In de 
afgelopen jaren zijn verschillende systemen ontwikkeld. Op 7 september en 12 oktober 2022 
heeft de Raad van State een streep gehaald door de vergunning voor 3 typen emissiearme 
vloeren die op de RAV-lijst staan. Er wordt getwijfeld aan de effectiviteit van deze 
stalsystemen. Er is behoefte aan zekerheid voor zowel melkveehouders als leveranciers van 
emissiearme stalsystemen. De metingen die worden uitgevoerd om de emissiefactor te 
bepalen worden uitgevoerd onder verschillende omstandigheden waardoor deze metingen 
minder betrouwbaar zijn. Melkveehouders zijn onbekend met de leaflet van de RAV waarin 
het gebruik van het systeem, waaronder het onderhoud staat beschreven. 
Omgevingsdiensten kunnen een bijdrage aan de effectiviteit van emissiearme stalsystemen 
leveren door het verplichten van een onderhoudscontract met de leverancier of een 
verplichting van een soort APK. Het is daarbij van belang dat de Omgevingsdiensten voldoende 
kennis hebben van de melkveehouderij en een begeleidende, adviserende rol innemen. 
Daarnaast kan de melkveehouders met voer-, management-, en huisvestingsmaatregelen de 
reductie van de stikstofemissie in bestaande emissiearme stallen meer in stand worden 
houden. Met voermaatregelen moet worden gedacht aan het beperken van eiwit in het 
veevoer. Minder eiwit in het veevoer zorgt voor minder stikstof. Daarnaast blijkt het sproeien 
van stalvloeren een groot effect te hebben op de stikstofemissie. Voldoende weidegang, 
mestvergisting en luchtwassers leveren ook een bijdrage aan de emissiereductie van stikstof.  
 

Summary 
The Netherlands has a nitrogen problem. For this reason, an obligation was included in 2012 
to build new dairy barns with a low-emission barn system. Various systems have been 
developed in recent years. On September 7 and October 12, 2022, the Council of State 
canceled the permit for 3 types of low-emission floors that are on the RAV list. There are 
doubts about the effectiveness of these housing systems. There is a need for certainty for both 
dairy farmers and suppliers of low-emission housing systems. The measurements that are 
carried out to determine the emission factor are carried out under different conditions, which 
makes these measurements less reliable. Dairy farmers are unfamiliar with the folder of the 
Regional Ambulance Service, which describes the use of the system, including maintenance. 
Environmental services can contribute to the effectiveness of low-emission housing systems 
by requiring a maintenance contract with the supplier of a derivative of a type of MOT. It is 
important that the environmental services have sufficient knowledge of dairy farming and that 
they take on a guiding, advisory role. In addition, dairy farmers can better maintain the 
reduction of nitrogen emissions in existing low-emission barns with feed, management and 
housing measures. With feed measures, consideration must be given to determining the 
protein in the animal feed. Less protein in the animal feed means less nitrogen. In addition, it 
was noted that spraying barn floors has a major effect on nitrogen emissions. Sufficient 
grazing, manure fermentation and air scrubbers also contribute to the reduction of nitrogen 
emissions.  
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1. Aanleiding   
Stikstof, een probleem wat Nederland bezighoudt. Nederland stoot al jarenlang stikstof in 
grote hoeveelheid uit. Stikstof is slecht voor de natuur en de gezondheid van mensen. De 
meeste stikstof wordt uitgestoten door het verkeer, de industrie, energiecentrales en de 
landbouw. Nederland moet voldoen aan Europese wetgeving met doelstellingen gericht op de 
kwaliteit van water, natuur, bodem en lucht. Om deze reden is Nederland in 2009 gestart met 
het ‘Actieplan Ammoniak Veehouderij’. Het doel van dit plan was om ervoor te zorgen dat 
veehouderijen voor 2013 voldeden aan het Besluit huisvesting. Bij het bouwen van nieuwe 
stallen werd toen het toepassen van emissiearme technieken voor melkveehouders verplicht 
(Broekmeyer et al., 2012, pp. 17–18). Destijds hebben veel melkveehouders om deze reden 
geïnvesteerd in een emissiearm stalsysteem, maar Nederland blijft een stikstofprobleem 
houden waardoor er nieuwe plannen ontstaan.   
Sinds 1 oktober 2019 zijn de Nederlandse boeren aan het protesteren tegen het stikstofbeleid 
van het kabinet. De directe aanleiding van het eerste protest was het voorstel van Tjeerd de 
Groot op 9 september 2019 om de veestapel te halveren, naar aanleiding van de stikstofcrisis 
en het hierop eerder volgende advies van de commissie-Remkes. Johan Remkes wil een 
aanpak op korte termijn om uit de stikstofcrisis te komen. Op 5 oktober 2022 presenteert 
Remkes het rapport over stikstof met 25 aanbevelingen. Hij adviseert voor het komende jaar 
het opkopen van piekbelasters, ruimte voor natuurherstel, het vergunnen van PAS-melders 
en belangrijke bouwprojecten ruimte te geven. Remkes adviseert dat de opkoop zo veel 
mogelijk vrijwillig moet gebeuren waarbij de boeren (financieel) gecompenseerd worden. 
Daarnaast moet er volgens Remkes een grondbank komen waarbij de overheid grond opkoop, 
afwaardeert en onder voorwaarden uitgeeft (Remkes, 2022). 
 
1.1 Nieuwe stikstofwet, Wet stikstofreductie en Natuurverbetering  
Het stikstofprobleem komt voort uit de nieuwe stikstofwet, de uitspraak van de Raad van State 
over de afschaffing van de PAS in 2019 en de Habitatrichtlijn. De Habitatrichtlijn is opgesteld 
om de biodiversiteit in stand te houden en te herstellen in alle EU-lidstaten (Slangen, 2019). 
Op 1 juli 2021 trad de Wet stikstofreductie en Natuurverbetering in werking. Voor deze wet 
zijn Europese stikstofreductiedoelen opgesteld met als doel de natuur in Europa te 
verbeteren. Om deze doelen te halen, moet de stikstofneerslag in Natura 2000-gebieden 
verminderen. De Rijksoverheid heeft daarom stikstofreductiedoelen opgesteld. Het 
Programma Stikstofreductie en Natuurverbetering zorgt voor de uitvoering van de stikstofwet 
zodat deze stikstofreductiedoelen behaald worden. Het programma is gericht op twee doelen: 

1. Het verminderen van de stikstofneerslag in stikstofgevoelige natuurgebieden om te 
voldoen aan de wettelijke omgevingswaarden die in de wet Natuurbescherming zijn 
opgenomen. 

2. Het verbeteren van de natuur door het halen van de zogenaamde 
instandhoudingsdoelstelling in stikstofgevoelige natuurgebied. Uitgangspunt is hierbij 
om de staat van de natuur in Nederland weer op orde te krijgen (Rijksoverheid, 2022). 

De wet heeft gezorgd voor drie resultaatverplichtingen met betrekking tot de stikstofreductie. 
In 2025 moet minimaal 40% van het gebied van de stikstofgevoelige natuur in Natura 2000-
gebieden een gezond stikstofniveau hebben. In 2030 minimaal 50% en in 2035 zelfs 74% 
(Ministerie van Landbouw, Natuur en Voedselkwaliteit, 2021). Elke sector moet een bijdrage 
hieraan leveren, waaronder ook de landbouwsector. Voor de landbouwsector betekent dit 
een omslag naar een toekomstbestendig landbouwsysteem met zo min mogelijk emissies. Er 
komt een programma, het zogeheten Omschakelprogramma duurzame landbouw, om boeren 
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te helpen deze stappen te zetten. Ook komt er een subsidie voor innovatie en verduurzaming 
van stallen voor boeren. Hiervoor is 175 miljoen euro beschikbaar gesteld (Ministerie van 
Landbouw, Natuur en Voedselkwaliteit, 2021b). Bijlage 1.1 laat een afbeeldingen zien met de 
verschillende maatregelen van de Rijksoverheid om de stikstofuitstoot van de landbouw te 
verminderen.  
Naar aanleiding van de stikstofcrisis komt Brabant op korte termijn met de BOS (Brabantse 
Ontwikkelaanpak Stikstof). De provincie Brabant is hiermee momenteel de voorloper om de 
stikstofcrisis op korte termijn aan te pakken. De Bos is een uitvoeringsagenda die een bijdrage 
levert aan de Omgevingsvisie voor 2050. Het Rijk zet met een aantal maatregelen in op 
beëindiging en stimulering van de verduurzaming van veehouderijen. Vanuit de provincie 
wordt hierop gestuurd vanuit de Interim Omgevingsverordening Noord-Brabant met 
maatregelen. In de Interim Omgevingsverordening Noord-Brabant zijn stalmaatregelen 
opgenomen ter verduurzaming van de landbouw. Via de Interim Omgevingsverordening 
Noord-Brabant moeten veehouders per 1 januari 2024 aan strenge emissie-eisen voldoen. 
Deze eisen gelden ook voor bestaande stallen. Kort samengevat moet elke veehouder in 
Noord-Brabant in 2024 voldoen aan de emissie-eisen die vermeld staan in de bijlagen van de 
verordening. Deze eisen zijn gericht op rundveehouderijstalsystemen die ouder zijn dan 20 
jaar. De veehouders met een rundveehouderijstalsysteem ouder dan 20 jaar moeten voor 1 
april 2023 een volledige vergunningsaanvraag hebben ingediend (Provincie Noord-Brabant, 
2020).  
 
1.2 Uitspraken Raad van State  
Doordat de veehouderijsector een grote bijdrage levert aan de stikstofuitstoot in Nederland 
en in 2012 de verplichting kwam om bij nieuwbouw te investeren in en nieuw stalsysteem zijn 
in de afgelopen jaren verschillende emissiearme staltypen bij melkveehouders 
geïmplementeerd. Deze stalsystemen zorgen voor een lagere stikstofuitstoot. De Raad van 
State heeft op 7 september 2022 uitspraak gedaan over twee typen emissiearme 
melkveestallen. Bij het verlenen van nieuwe vergunningen voor emissiearme melkveestallen 
types A1.13 en A1.28, mag namelijk geen gebruik meer worden gemaakt van de 
emissiefactoren. Het is niet zeker of emissiearme stallen ook daadwerkelijk emissiearm zijn. 
De rekenwaarden die worden gebruikt om de stikstofuitstoot te berekenen, zogenoemde 
emissiefactoren, bieden weinig zekerheid dat de natuur geen schade oploopt. Vervolgens 
heeft de Raad van State op 12 oktober 2022 een tweede uitspraak gedaan over emissiearme 
stalsystemen. Deze uitspraak had betrekking op het emissiearme stalsysteem A1.23. De Raad 
van State concludeert dat ook dit systeem niet met behulp van de emissiefactor die in de 
Regeling ammoniak en veehouderij voor dat systeem is opgenomen met de vereiste zekerheid 
in kaart kan worden gebracht (Uitspraak 202106903/1/R2, n.d.). Op grond van de Europese 
natuurbeschermingsregels mogen er alleen vergunningen worden verleend voor uitbreiding- 
of de bouw van een rundveestal als het zeker is dat de beschermde natuur geen schade 
oploopt. Momenteel wordt de verwachte stikstofuitstoot van stallen berekend met behulp 
van emissiefactoren uit de Regeling ammoniak en veehouderij. Uit een rapport van het CBS 
dat wordt gecontroleerd door de Commissie Deskundigen Meststoffenwet blijkt dat er 
getwijfeld wordt aan deze emissiefactoren. Deze factoren zouden de stikstofuitstoot in 
werkelijkheid onderschatten (Onzeker of Emissiearme Stallen Doen Wat Ze Beloven, n.d.). 
Door deze uitspraak van de Raad van State staan emissiearme stallen ten behoeve van het 
reduceren van stikstof ter discussie. 
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Op 2 november 2022 heeft de Raad van State opnieuw een uitspraak gedaan met betrekking 
tot de stikstofuitstoot. De Raad van State heeft geoordeeld dat de bouwvrijstelling niet meer 
gebruikt mag worden bij bouwprojecten. Een bouwvrijstelling houdt in dat voor tijdelijke 
stikstofuitstoot tijdens de bouw geen vergunning nodig is. Door de uitspraak van de Raad van 
State is nu wel een vergunning nodig bij de bouw (Bouwvrijstelling Stikstof Van Tafel, Maar 
Geen Algehele Bouwstop, n.d.). 
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2.Inleiding   
Het stikstofrapport van Remkes, de nieuwe stikstofwet en de uitspraken van de Raad van State 
met betrekking tot stalsystemen A1.13, A1.23 en A1.28 zorgen voor onzekerheid onder de 
boeren. Veel boeren hebben in de afgelopen jaren geïnvesteerd in een emissiearm 
stalsysteem. Momenteel zijn er 3 stalsystemen onderuitgehaald en geven de boeren daarmee 
geen zekerheid. Boeren ervaren veel druk en stress door de veranderende regelgeving en 
controles door overheidsinstanties. Daarnaast hebben zij last van de negatieve beeldvorming 
in de media en van kritische burgers. De media waren in de afgelopen jaren vaak gericht op 
de negatieve kant van de landbouw en nu opnieuw door de stikstofcrisis en uitspraken van de 
Raad van State. Boeren hebben het gevoel dat zij gezien worden als milieuvervuilende 
dierenkwellers.  Bureaus voor psychosociale ondersteuning in de landbouw hebben het 
momenteel druk (Sonnema, 2022) (Wessel & Kunst, 2022). In de volgende paragrafen wordt 
ingegaan op de stiktstofproblematiek en bestaande emissie reducerende maatregelen die 
veel melkveehouders hebben genomen.  
 
2.1 Stikstofproblematiek 
Sinds 1994 is Nederland gebonden aan de Europese Habitatrichtlijn. In deze richtlijn is 
aangegeven welke plant- en diersoorten beschermd moeten worden. Voor deze richtlijn moet 
ieder lidstaat in de EU Natura 2000-gebieden aanwijzen. Nederland telt 162 verschillende 
aangewezen Natura 2000-gebieden. Een deel van de natuur in Nederland is gevoelig voor te 
veel stikstof. Daarom volgt uit de Habitatrichtlijn dat er stikstofstof gereduceerd moet worden 
op het moment dat de natuurkwaliteit verslechtert. De Habitatrichtlijn is bindend voor alle 
landen in de EU. De Nederlandse regering kan deze regels niet veranderen. Ammoniak is slecht 
voor veel natuursoorten die beschermd zijn, maar voor andere natuursoorten een 
voedingsstof. Voor de instandhouding en de biodiversiteit van de natuur in Nederland is het 
cruciaal waar de stikstof neerslaat. Wetenschappers hebben de kritische depositiewaarden 
(KDW) vastgesteld. Op het moment dat de depositie in een stikstofgevoelig gebieden boven 
deze norm komt, bestaat het risico dat de natuur achteruitgaat. In figuur 2 is te zien welke 
bijdrage stalemissies leveren bij de overschrijding van de kritische depositiewaarde.  
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Figuur 1 bijdrage van stalemissies in zones rondom Natura 2000-gebied, 2018 (Vink et al., 2021) 

Momenteel hebben 90 van de 162 Natura 2000-gebieden een stikstofprobleem. Er is veel 
onderzoek gedaan naar de afkomst van stikstof in Natura 2000-gebieden. Het gedeelde beeld 
is dat ongeveer 40% van de stikfstofneerslag in Natura 2000-gebieden afkomstig van de 
landbouw, 10% van het verkeer, 10% van de industrie en gebouwde omgeving. De overige 
40% is afkomstig van de zee (5%) en uit het buitenland (35%).  De afgelopen jaren heeft 
Nederland geprobeerd met het PAS (Programma Aanpak Stikstof), waar het Actieplan 
Ammoniak Veehouderij een onderdeel van is, geprobeerd de stikstofuitstoot naar beneden te 
brengen. De aanpak heeft niet gewerkt. Er is sprake van een ‘stikstofdeken’ over Nederland, 
omdat de uitstoot van stikstof zeer groot is. Vanaf de jaren negentig is er lange tijd effectief 
beleid gevoerd. In de afgelopen 10 jaar is er geen dalende trend waar te nemen en daarom 
introduceerde de regering in 2015 het PAS. Het afgelopen decennium is er ondanks het PAS 
geen reductie meer zichtbaar geweest. Zonder werkende aanpak op het reduceren van 
stikstof zal vergunningverlening de komende tijd lastiger worden. Begin 2022 werd er in de 
vergunningsverlening nog gebruikt gemaakt van de ‘bouwvrijstelling’. De bouwvrijstelling 
stond juridisch enige tijd ter sprake. Op 2 november 2022 heeft de Raad van State uitspraak 
gedaan en is de bouwvrijstelling van tafel. Daardoor kan er nog minder vergund of gebouwd 
worden dan nu al het geval is. Vergunningverlening is pas weer mogelijk nadat er een dalende 
lijn in de neerslag van stikstof is ingezet. Vergunningverlening voor nieuwbouw van 
melkveestallen wordt hiermee ook moeilijker. De voorgestelde aanpak in 2022 kan niet op 
draagvlak rekenen. Het heeft bij boeren gezorgd voor onzekerheid, emotionele schade en het 
werkt verlammend in het verkrijgen van financiering (Remkes, 2022). 
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2.2 Ontwikkelingen Nederlandse melkveehouderij 
De Nederland telt op 30 september 2022 15.261 melkveebedrijven. De veestapel, bestaande 
uit melk- en kalfkoeien van twee jaar of ouder, telt 1.572.239 dieren. Een gemiddeld 
melkveebedrijf heeft in Nederland 103 koeien. In 2016 waren er 19.910 bedrijven met 
1.774.827. In de afgelopen vijf jaar is het aantal melkveebedrijven met 23% afgenomen. Het 
aantal koeien is afgenomen met 10% (CBS Statline, n.d.). 
 

 
Figuur 2 aantal bedrijven, aantal dieren en dieren per bedrijf (Agrarische Feiten En Cijfers, n.d.) 

De melkveehouderij is binnen de landbouw in Nederland de grootste bron voor ammoniak. 
Weidegang zorgt ervoor dat de urine snel in de bodem zakt waardoor de ammoniak niet kan 
vervluchtigen. In de stallen blijft de urine gedeeltelijk op het oppervlak liggen. De stallen zijn 
vaak open waardoor er veel ammoniak kan vervluchtigen. Ammoniak is een verbinding van 
stikstof en waterstof en komt vrij bij de ontleding van ureum door het enzym urease. Ureum 
komt voor in de urine van mensen en dieren. Ammoniak komt vrij in de stal, tijdens de 
weidegang, in de mestopslag en na het uitrijden van de mest (Kros et al., 2008). De manier 
van huisvesten heeft invloed op de ammoniakemissie in de melkveehouderij. Weidegang zorgt 
voor een lagere emissie van koeien. Op het grasland mengt de urine minder met de mest 
waardoor er minder ammoniak ontstaat. De ammoniakuitstoot voor koeien die niet worden 
beweid staat op 46 kilo ammoniak per koe. Bij een beweidging van meer dan 1000 uur kan de 
ammoniakuitstoot teruglopen. Een koe met een weidegang van 4800 uur stoot 27,8 kilo 
ammoniak uit. Niet alleen de weidegang, maar ook het rantsoen heeft effect op de 
ammoniakuitstoot. Ruweiwit zorgt onder andere voor een hogere ammoniakemissie doordat 
het gehalte TAN toeneemt. TAN staat voor Totaal Ammoniak Stikstof. Een toename van 12,5% 
van het ruweiwit in het rantsoen zorgt voor een toenemende ammoniakemissie van 21% 
(Groen Kennisnet, 2016.). 
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2.3 Emissie-reducerende maatregelen 
In de volgende paragrafen wordt ingegaan op de bestaande emissie reducerende maatregelen 
en technieken. Er wordt uitleg gegeven over de Rav-systematiek en soorten emissiearme 
stalsystemen waarin veel melkveehouders de afgelopen jaren hebben geïnvesteerd. Er zijn 
meerdere maatregelen die genomen kunnen worden om de ammoniakemissie uit de 
veehouderij te beperken. Deze maatregelen kunnen in twee groepen worden ingedeeld: voer- 
en managementmaatregelen en huisvestigingsmaatregelen. Het voer is bepalend voor de 
samenstelling van de urine en mest. In deze paragraaf worden de maatregelen genoemd die 
bij melk- en kalkoeien ouder dan 2 jaar en bij vrouwelijk jongvee tot 2 jaar genomen kunnen 
worden om de ammoniakemissie te beperken. In bijlage 1 van de Regeling ammoniak en 
veehouderij (Rav) zijn huisvestingsmaatregelen opgenomen. De belangrijkste reducerende 
principes die worden toegepast in de huisvestingsmaatregelen in de Rav zijn snelle afvoer van 
geloosde urine naar de kelder en het verminderen van luchtuitwisseling tussen de kelder en 
stal. Kenniscentrum Infomil beschikt over bijlage 1 van de Regeling ammoniak en veehouderij 
(Bijlage 1. Huisvestingssystemen En Emissiefactoren, n.d.). Daarnaast zijn er maatregelen die 
niet in bijlage 1 van de Rav zijn opgenomen. Deze maatregelen zijn gericht op: 

- Vloeren; 
- Verdunnen van mest met water; 
- Aanzuren van mengmest; 
- Gebruik van drijvende ballen in de mestkelder; 
- Effectief schuiven; 
- Koeling van de mest in de kelder; 
- Ureaseremmers; 
- Kelderluchtbehandeling;  
- ACNV; 
- Dakisolatie; 
- Ligboxenstal zonder mestopslag en frequentie mestafvoer.  

 
Bijlage 2 bij de Regeling ammoniak en veehouderij bevat twee voer- en 
managementmaatregelen die zorgen voor een verlaging van de ammoniakemissie. Deze 
maatregelen zijn gericht op beweiding van 720 uur per kalenderjaar en op emissiearm voeren 
uitgedrukt in een melkureumgetal van ten hoogste 19 mg per 100 ml. Ook zijn er naast de 
maatregelen van bijlage 2 van de Regeling ammoniak en veehouderij maatregelen die 
genomen kunnen worden om de emissie uitstoot te beperken. Deze maatregelen zijn gericht 
op het houden van minder jongvee en de toepassing van reductieopties voor melkvee in de 
huisvesting voor jongvee (Aarnink et al., 2017) 
 
2.3.1 Rav- Systematiek 
De regulering van ammoniakemissie uit melkveehouderij stallen is gebaseerd op de landelijke 
Wet ammoniak en veehouderij (Wav) en de hieraan verbonden Regeling ammoniak en 
veehouderij (Rav). In de regeling wordt gebruik gemaakt van emissiefactoren voor 
huisvestingssystemen die in de Rav zijn vastgesteld. Een huisvestingssysteem in de Rav heeft 
een eigen stalbeschrijving. In deze stalbeschrijving zijn de technische uitvoering van de stal 
met de toegepaste emissiearme techniek beschreven. Voor elke stal in de veehouderij, 
waaronder dus ook de melkveehouderij, kan de emissie worden berekend op basis van de 
emissiefactor van het bijbehorende huisvestingsysteem en het aantal dierplaatsen in de stal. 
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Het doel van de Rav-systematiek is een betrouwbare borging van vergunde bedrijfsemissies 
via controle op de juiste uitvoering van het vergunde huisvestingssysteem, het juiste gebruik 
en het aantal dieren. De emissiefactoren die zijn opgenomen in de Rav zijn gebaseerd op 
emissiemetingen en op modelberekeningen en afgeleiden (Huisman et al., 2022). 
 
2.3.2 Emissiearme stalsystemen 
Door maatregelen te nemen, zoals het aanpassen van de stalsystemen wordt de uitstoot aan 
ammoniak beperkt. Elke melkveehouder die na 2012 een nieuwe melkveestal heeft gebouwd, 
heeft geïnvesteerd in een emissiearm stalsysteem. De huisvestigingsmaatregelen die worden 
genoemd in bijlage 1 van de Regeling ammoniak en veehouderij (Rav) zijn gericht op de aanpak 
van emissie bij de bron door te koelen, scheiden, de contactoppervlakte te verkleinen en de 
mest verdunnen met water. Koelen zorgt voor minder ammoniak uitstoot. Als de mest 15 
graden of kouder is, komt er nauwelijks ammoniak vrij.  Door de mest en urine van elkaar te 
scheiden, ontstaat er minder ammoniak. Het verkleinen van het contactoppervlak heeft ook 
effect. Ammoniak komt vrij als de mest in contact komt met lucht, door dit contact et 
verkleinen, is er minder uitstoot. Het verdunnen van de mest met water door erdoor dat de 
ammoniumconcentratie verdund wordt (Zoektocht Naar Toekomstbestendige Stallen, n.d.). 
Er zijn verschillende typen emissiearme stalsystemen voor de melkveehouderij. Zoals 
beschreven in paragraaf 1.2 ‘Uitspraken Raad van State’ worden er voor de stalsystemen 
A1.13 A1.23 en A1.28 geen vergunningen meer verleend, omdat het niet zeker is of deze 
stallen emissiearm zijn. Op dit moment zijn de volgende stalsystemen nog wel goedgekeurd 
en toepasbaar voor de melkveehouderij: 

- Groene vlag roosters; 
- Welzijnsvloer W4; 
- Profielvloer C6; 
- Berkel Beton; 
- Qwinpro welzijnvloer; 
- V17 Agro; 
- ERGO-vloer; 
- Lely Sphere. 

 
Daarnaast komen er steeds meer stalinnovaties die emissies bij de bron verder aanpakken. 
Voor de melkveehouderij zijn de volgende stalsystemen in ontwikkeling: 

- Kwatrijnstal; 
- Jumpstart; 
- High Welfare Floor;  
- Cowtoilet; 
- Filterfloor; 
- Dairy Welfare vloer. 

 
Deze stalsystemen zorgen onder andere ook voor vermindering van fijnstof en uitstoot van 
ziekteverwekkers. Daarnaast zorgen deze stalsystemen voor een beter stalklimaat wat effect 
heeft op de gezondheid van dier, boer en buren (Toekomstbestendige Stallen Melkvee, n.d.). 
 
2.4 Ineffectiviteit van stalsystemen 
Stalsystemen worden door melkveehouders niet altijd correct gebruikt. Het gevolg hiervan is 
dat de werkelijke uitstoot per dier niet of minder is dan verwacht. Een voorbeeld hiervan zijn 
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mestschuiven in de melkveehouderij waarbij de frequentie te laag wordt afgesteld of 
mestrobots die routes volgen waarbij ze niet elke 2 uur het gehele vloeroppervlak reinigen. 
De emissiefactoren zijn daarnaast ook niet altijd even betrouwbaar. Deze onbetrouwbare 
emissiefactoren kunnen komen door de omstandigheden waaronder gemeten is of omdat er 
emissiearme systemen zijn opgenomen waarvan de emissiefactor niet gebaseerd is op 
metingen maar afgeleid is van vergelijkbare stalsystemen. Daarnaast zijn de stalbeschrijvingen 
niet altijd duidelijk voor de melkveehouder en daardoor gebruik zij het systeem zoals hen dat 
het beste past. Het gebruik van een emissiearm stalsysteem levert voor de melkveehouder 
niets op en kost alleen maar geld. De melkveehouder zelf merkt niks van het effect op de 
emissies. Het komt ook voor dat een emissiearm systeem niet goed is geïnstalleerd. Tenslotte 
houden melkveehouders zich alleen actief bezig met onderhoud van emissiearme 
stalsystemen op het moment dat het noodzakelijk is. Hierdoor wordt het onderhoud aan de 
systemen vaak minder nauwkeurig gedaan (Huisman et al., 2022). Een onderzoek door de 
Omgevingsdienst Twente toont aan dat emissiearme vloeren de uitstoot van ammoniak niet 
verminderen. Uit dit onderzoek blijkt dat emissiearme vloeren zelfs slecht zijn voor de 
diergezondheid. De vloeren zijn glad en veroorzaken dat koeien uitglijden (“Onderzoeker 
Stobbelaar: ‘Voeding Van Koe Is Sleutel Tot Minder Emissies, Niet De Stalvloer,’” 2022) 
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3.Vraagstuk 
Dilemma’s die bij de huidige problematiek en het vraagstuk komen kijken zijn onder andere: 

- Wat kost het voor de veehouder om te blijven investeren in emissiereductie op zijn 
bedrijf en wat levert het op? 

- Zorgen de bestaande technieken en methodes om een stal emissiearm te maken voor 
zekerheid in de toekomst? 

 
3.1 Knowledge gap 
Nederland kampt met een stikstofprobleem zoals in eerdere hoofdstukken is benoemd. De 
veehouderij, waaronder de melkveehouderij, veroorzaakt onder andere het stikstofprobleem 
in Nederland. De emissiearme stallen die in het verleden zijn gebouwd, blijken niet te voldoen 
aan de norm. Emissiearme stalsystemen worden incorrect gebruikt, het onderhoud eraan 
wordt achterwege gelaten en nieuwe regelgeving zorgt voor uitdagingen. Provinciale 
regelgeving, zoals in Brabant, zorgt voor aanpassingen op korte termijn voor de 
melkveehouderij om te blijven bestaan. Welke maatregelen zijn er nodig om de werking van 
bestaande emissiearme stalsystemen te behouden zodat er zekerheid is voor de toekomst? 
Er bestaat een kans dat er in de toekomst meerdere stalsystemen niet voldoen aan de 
regelgeving. Melkveehouders in Nederland, waaronder ook in Brabant en rondom Natura 
2000-gebieden staan voor het handelingsvraagstuk: 
Welke maatregelen kan een melkveehouder in Nederland in de komende jaren nemen, zodat 
hij blijft voldoen aan de regelgeving en in de toekomst geen grote investeringen hoeft te doen 
ten aanzien van emissiereductie? 
Maar ook: welke maatregelen kunnen de Omgevingsdiensten nemen die zorgen voor meer 
zekerheid voor de boeren? 
 
3.2 Relevantie 
De stikstofproblematiek heeft invloed op bedrijven binnen de agrarische sector. Niet alleen 
de primaire bedrijven, zoals de boeren, maar ook secundaire bedrijven in de agrarische sector 
hebben hiermee te maken. Naar aanleiding van de stikstofproblematiek gaan er 
veranderingen in de Nederlandse veehouderij komen. Deze veranderingen hebben een grote 
impact op de keuzes voor de toekomst van de boeren. Het onderzoek is voornamelijk relevant 
voor melkveehouders, stakeholders waaronder adviesbureaus en leveranciers van 
emissiearme stalsystemen in de agrarische sector. Adviesbureaus krijgen onder andere vragen 
van de klant over de benodigde investeringen om het bedrijf toekomst bestendig te maken. 
Het onderzoek kan bijdragen aan het geven van een eenvoudiger antwoord aan veehouders 
voor desbetreffende aanpassingen op het bedrijf om aan de nieuwe wet- en regelgeving te 
voldoen.  
 
Het onderwerp met betrekking tot het reduceren van emissie in bestaande stallen en zeker 
stellen borgen daarvan is dus relevant voor de primaire sector, de melkveehouderijen, en 
stakeholders. Zij adviseren melkveehouderijen met betrekking tot 
(bouwkundige)aanpassingen op het bedrijf.  
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3.3 Afbakening 
Het onderzoek is alleen gericht op de uitstoot van stikstof op melkveebedrijven in Nederland. 
Maatregelen die gericht zijn op de uitstoot van broeikasgassen, zoals methaan worden niet 
meegenomen in het onderzoek. Ook wordt het onderzoek afgebakend tot alleen 
melkveehouderijen, andere soorten veehouderijen worden uitgesloten. Alleen de 
maatregelen die genomen kunnen worden op korte termijn worden aangedragen. Eventuele 
resultaten of aanpassingen die ontstaan op lange termijn worden buiten beschouwing 
gelaten. Ten slotte is het onderzoek gericht op bestaande melkveestallen, niet op nieuwbouw.  
 
3.4 Hoofdvraag en deelvragen 
De aanleiding, het onderwerp en het vraagstuk hebben tot een aantal onderzoeksvragen 
geleid. Met deze vragen wordt het onderzoek verder uitgevoerd:  
 
Hoofdvraag 
 
“Met welke maatregelen kan een melkveehouder de reductie van de stikstofemissie van zijn 
bestaande emissiearme stalsysteem in stand houden, zodat hij blijft voldoen aan de 
regelgeving?” 
 
Deelvragen 
 

- “Wat is het effect van de extra kosten van nieuwe investeringen voor de ondernemer 
om de stikstofemissie in zijn melkveestal te beperken?” 

- “Wat is het effect van het gedrag en kennisniveau van de ondernemer op de 
effectiviteit van het huidige emissie reducerende systeem van de melkveehouder?” 

- “Wat is de rol van de omgevingsdiensten ten aanzien van de werking van bestaande 
emissiearme stalsystemen?”  

- “Welke ontwikkelingen zorgen op korte termijn voor een reductie van de 
stikstofemissie in de melkveestal?” 

 
3.5 Doelstelling 
Het doel van het onderzoek is om inzicht te krijgen in de achterliggende motivatie van 
melkveehouders om te investeren in een emissiearm stalsysteem en om inzicht te krijgen in 
de mening en behoeften van de melkveehouder ten aanzien van zijn bestaande emissiearme 
stalsysteem. Het doel is om duidelijk te krijgen welke bijdrage leveranciers en 
Omgevingsdiensten kunnen leveren om meer zekerheid te creëren voor de toekomst van 
bestaande emissiearme stalsystemen. Het resultaat kan gebruikt worden door 
melkveehouders in Nederland om hun bedrijf te verduurzamen. Daarnaast kunnen 
adviesbureaus het rapport gebruiken bij het adviseren van melkveehouders over emissie 
reduceren in de stal. Aan de hand van het rapport kunnen zij eenvoudig inzicht krijgen in 
eventuele toekomstbestendige toepassingen. Leveranciers van emissiearme staltechnieken 
kunnen de uitkomst van het onderzoek gebruik om verdere onderzoeken op te starten en te 
innoveren.  
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4. Materiaal en Methode 
In dit hoofdstuk staat beschreven hoe het onderzoek is uitgevoerd. De onderzoeksmethode 
heeft geleid tot de benodigde informatie om de hoofdvraag te beantwoorden. De hoofdvraag 
van het onderzoek is onderverdeeld in drie deelvragen. Deze zijn in de volgende paragrafen 
verder toegelicht.  
 
4.1 Interview methode  
Het is een kwalitatief onderzoek met een combinatie van literatuuronderzoek en diepte-
interviews met melkveehouders en leveranciers van emissiearme stalsystemen. De interviews 
zijn aan de hand van een semigestructureerde methode afgenomen. De volgorde van de 
vragen zijn flexibel en de respondenten konden volledig vrij antwoorden. De interviewer kon 
doorvragen op de antwoorden (Rubin & Rubin, 2012). Bij de selectie van melkveehouders voor 
de interviews is alleen gekozen voor melkveehouders die hebben geïnvesteerd in een 
emissiearm stalsysteem.  
 
4.2 Interviews verwerken 
Na het afnemen van de interviews zijn de interviews getranscribeerd. Na het transcriberen 
van de semigestructureerde interviews begon het coderen. Aan de antwoorden van de 
geïnterviewden werden kernwoorden toegevoegd. Het coderen bestond uit drie fasen waarbij 
er georiënteerd, open en axiaal gecodeerd werd. Na het coderen werden er categorieën 
gemaakt. De antwoorden in de categorieën werden vergeleken met elkaar en met de theorie. 
Tenslotte werden de resultaten en vergelijkingen beschreven in het afstudeerwerkstuk.  
 
4.3 Zoekplan Literatuuronderzoek  
Naast het afnemen van interviews is er een literatuuronderzoek gedaan. Het 
literatuuronderzoek is gericht op deelvraag 1: “Wat is het effect van de extra kosten van 
nieuwe investeringen voor de ondernemer om te stikstofemissie in zijn melkveestal te 
beperken?” 
 
In deze paragraaf is beschreven op welke manier er gezocht is naar literatuur ten behoeve van 
het onderzoek. Het zoekplan was afgebakend tot alleen Nederlandstalige bronnen vanaf een 
periode van 2017 tot heden. Met de trefwoorden investering, subsidie, financiële cijfers, 
melkveehouderij, ammoniakemissie, ontwikkelingen, economie, financiële positie en netto 
kasstroom is gezocht naar wetenschappelijk bronnen, onderzoeksresultaten en statistieken. 
De verzamelde informatie uit de bronnen is getoetst aan de volgende criteria: 

- Toonaangevend tijdschrift, uitgever of auteur? 
- De inhoud; 
- Actualiteit en relevantie. 

 
4.4 Onderzoeksmethoden per deelvraag  
Om antwoord op de hoofdvraag te krijgen zijn er drie deelvragen opgesteld. Voor elke 
deelvraag is een onderzoeksmethode opgesteld om de vraag te kunnen beantwoorden. Het 
onderzoek is praktisch. Wetenschappelijke artikelen zijn gebruikt om voldoende diepgang in 
het onderzoek te krijgen. Daarnaast zijn interviews gebruikt om inzicht te krijgen in de huidige 
situatie.  
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4.4.1 Deelvraag 1  
Deelvragen 1 luidt als volgt: 

- “Wat is het effect van de extra kosten van nieuwe investeringen voor de ondernemer 
om te stikstofemissie in zijn melkveestal te beperken?” 

 
Om deze deelvraag te beantwoorden, is er literatuuronderzoek verricht naar de financiële 
situatie van melkveehouders en ontwikkelingen van de melkveehouderij in Nederland. Er is 
onderzoek gedaan naar de kostprijs van emissiearme systemen en de financiële situatie van 
de melkveehouderijsector in Nederland. De deelvraag gaat over de kosten en opbrengsten. 
Naast het literatuuronderzoek zijn er voor het beantwoorden van deze deelvraag een aantal 
melkveehouders en leveranciers geïnterviewd.   
 
4.4.2 Deelvraag 2 en 3  
Deelvragen 2 en 3 luiden als volgt: 

- “Wat is het effect van het gedrag en kennisniveau van de ondernemer op de effectiviteit 
van het huidige emissie reducerende systeem van de melkveehouder?” 

 
- “Wat is de rol van de omgevingsdiensten ten aanzien van de werking van bestaande 

emissiearme stalsystemen?”  
 
Antwoord op de bovenstaande deelvragen is verkregen door middel van interviews. Deze 
interviews zijn gehouden met melkveehouders en leveranciers van emissiearme 
staltechnieken voor melkveestallen. Er zijn 3 melkveehouders en 3 leveranciers geïnterviewd. 
Aan de hand van de deelvragen, zijn de interviewvragen opgesteld. De resultaten uit de 
interviews zijn met elkaar vergeleken en vervolgens geanalyseerd. Het onderzoek is een 
beschrijvend onderzoek.  
 
4.4.3 Deelvraag 4  
Deelvraag 4 luidt als volgt:  

- “Welke ontwikkelingen zorgen op korte termijn voor een reductie van de 
stikstofemissie in de melkveestal?” 

 
Het antwoord op de bovenstaande deelvraag is verkregen door middel van interviews. Aan 
de melkveehouders werd de vraag gesteld welke maatregelen zij nemen om de emissie te 
beperken. Daarnaast is er literatuuronderzoek verricht naar nieuwe onderzoeken en 
ontwikkelingen voor het beantwoorden van deze deelvraag. 
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5. Resultaten 
Naar aanleiding van de stikstofproblematiek en de uitspraken van de Raad van State is het 
onderzoek uitgevoerd. Het doel van het onderzoek was om inzicht te krijgen in de 
achterliggende motivatie van melkveehouders om te investeren in een emissiearm 
stalsysteem en om inzicht te krijgen in de meningen en behoeften van de melkveehouder ten 
aanzien van zijn bestaande emissiearme stalsysteem. Het doel was ook om duidelijk te krijgen 
welke bijdrage leveranciers en Omgevingsdiensten kunnen leveren om meer zekerheid te 
creëren voor de toekomst van bestaande emissiearme stalsystemen.  
 
De onderzoeksvraag die is opgesteld om het onderzoek te kunnen leiden, luidt als volgt: “Met 
welke maatregelen kan een melkveehouder de reductie van de stikstofemissie van zijn 
bestaande emissiearme stalsysteem in stand houden, zodat hij blijft voldoen aan de 
regelgeving?”. De resultaten voor dit onderzoek zijn verzameld in de maanden oktober, 
november en december 2022 door middel van semigestructureerde interviews en 
literatuuronderzoek. Er zijn in totaal zes deelnemers geïnterviewd, deze interviews zijn 
uitgeschreven en met elkaar vergeleken. Door middel van coderen volgde er uit ieder 
antwoord een code. Deze codes zijn naast elkaar gelegd zodat er een conclusie getrokken kon 
worden uit de antwoorden.  
 
De zes deelnemers van het onderzoek zijn: 
 
Melkveehouder 1; een ondernemer die samen met zijn vader, oom en neef een 
melkveehouderij met 370 melkkoeien en 280 stuks jongvee runt. In 2012 is een nieuwe stal 
gebouwd waarin door de ondernemers zelf een Groene Vlag-vloer is gemonteerd.  
 
Melkveehouder 2; een ondernemer die samen met zijn vader een melkveehouderij met 100 
melkkoeien en 50 stuks jongvee runt. In 2015 is een nieuwe stal gebouwd met een emissiearm 
stalsysteem; de ECO-vloer.  
 
Melkveehouder 3; een ondernemer die samen met zijn vrouw en zoon een gemengde 
veehouderij met 100 melkkoeien, 60 stuks jongvee en 2200 vleesvarkens runt. In 2012 is een 
nieuwe stal gebouwd met de welzijnsvloer Type W3.  
 
Leverancier 1; een vertegenwoordiger die werkzaam is bij een leverancier die prefab 
betonelementen levert. Het bedrijf levert de welzijnsvloer W4 en W5/W5.3. Deze vloeren zijn 
emissiearm.  
 
Leverancier 2; een accountmanager die werkzaam is bij een leverancier die prefab 
betonproducten levert. Het bedrijf levert onder andere emissiearme vloeren.  
 
Leverancier 3; een vestigingsleider die werkzaam is bij een leverancier die ook prefab 
betonproducten levert. Het bedrijf levert de profielvloer C6 en C7. Deze profielvloeren zijn 
emissiearme stalvloeren. 
 
De uitgewerkte interviews zijn terug te vinden in de bijlage. Er is gekozen om de 
geïnterviewden anoniem te maken, omdat het onderwerp erg recent is en een voorzichtige 
benadering vraagt.  
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1. Wat is het effect van de extra kosten van nieuwe investeringen voor de ondernemer om de 
stikstofemissie in zijn melkveestal te beperken? 
 
De geïnterviewde melkveehouders hebben tussen 2012 en 2015 nieuwe melkveestallen laten 
bouwen. In 2012 kwam de verplichting om nieuwe stallen te bouwen met een emissiearm 
stalsysteem. De investerings- en jaarkosten zijn aanzienlijk hoger bij emissiearme 
stalsystemen. De jaarkosten bestaan uit onderhoudskosten, afschrijvingen en rentekosten. In 
2013 is er een onderzoek naar de investeringseffecten van verplichte emissiearme stalvloer in 
de melkveehouderij door de LEI Wageningen UR gepubliceerd. De uitkomsten van dit 
onderzoek waren onder andere dat door de verplichting om emissiearme stallen te bouwen 
in plaats van gangbare stallen de extra jaarkosten stijgen voor de melkveehouder met 3 tot 
7%. Deze stijging van de kosten is afhankelijk van de keuze voor een goedkopere of duurdere 
emissiearme stalvloer (Koeijer et al., 2013). 
 

 
Figuur 3 Tabel jaarkosten investering in een emissiearm stalsysteem (Koeijer et al., 2013) 

De opbrengsten in de melkveehouderij zijn in de afgelopen jaren gestegen. De totale 
opbrengsten op bedrijfsniveau voor de melkveehouderij waren in 2021 ruim 470.000 euro. 
Ten opzichte van 2020 is deze opbrengst gestegen met ruim 12,5%. De hogere melkprijs 
zorgde voor een hogere melkopbrengst. Daarnaast zijn de veeprijzen hoger geworden 
waarvoor de vee-opbrengsten ook stegen. Melkveehouders kregen hierdoor meer inkomsten 
bij de verkoop van hun jongvee. Daarentegen zijn ook de kosten van melkveebedrijven in 
Nederland gestegen. De kosten van veevoer namen toe door hogere krachtvoerprijzen, maar 
ook de onderhoudskosten en energiekosten namen toe door prijsstijgingen. De gemiddelde 
totale kosten namen in 2021 met ruim 42.000 euro toe (Agrarische feiten en cijfers, z.d.-b). 
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Figuur 4 ontwikkeling van de opbrengsten van melkveebedrijven in Nederland (Agrarische feiten en cijfers, z.d.) 

 
Figuur 5 ontwikkeling van de kosten van melkveebedrijven (Agrarische feiten en cijfers, z.d.-b) 

Melkveehouders kunnen verschillende subsidies krijgen om hun bedrijf te verduurzamen. Van 
2020 tot 2030 heeft de Rijksoverheid €172 miljoen euro beschikbaar gesteld voor de 
Subsidiemodules brongerichte verduurzaming stal- en managementmaatregelen (Sbv). 
Daarnaast komen stallen die voldoen aan de Maatlat Duurzame Veehouderij in aanmerking 
voor een subsidie. Tenslotte is er ook nog de SDE-subsidie voor bedrijven (Ministerie van 
Landbouw, Natuur en Voedselkwaliteit, 2021). De geïnterviewde melkveehouders hebben 
gebruik gemaakt van deze subsidies. Eén van de melkveehouders geeft ook aan dat de 
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subsidie en het voldoen aan de Maatlat Duurzame Veehouderij er voornamelijk toe hebben 
geleid om te investeren in een emissiearm stalsysteem. Een andere melkveehouder geeft aan 
vooral te hebben geïnvesteerd in een emissiearm systeem om voor te sorteren op regelgeving 
in de toekomst. 
 
In 2012 kostte de goedkoopste emissiearme vloer ongeveer €60 en de duurste vloer, de ECO-
vloer, €145 (Colenbrander, 2019). De kostprijs van de vloeren van de geïnterviewde 
leveranciers verschillen en liggen tussen deze prijzen. Ook de geïnterviewde melkveehouders 
hebben niet dezelfde prijs betaald voor een emissiearme vloer. De kosten zijn afhankelijk van 
de grootte van de stal en van het type vloer. Het installeren wordt meestal door de aannemer 
gedaan, maar er zijn ook typen vloeren die de melkveehouderij zelf kan monteren waardoor 
de installatiekosten lager worden. Zo heeft één van de geïnterviewde melkveehouders de 
Groen Vlag-vloer zelf gemonteerd. Emissiearme vloeren hebben een hogere kostprijs dan de 
traditionele roostervloeren. De emissiearme vloeren leveren geen direct financieel voordeel 
op voor de melkveehouderij. Het zorgt alleen voor extra kosten voor de melkveehouder door 
de onderhoudskosten en een hogere investering. De vloeren zorgen wel voor een betere 
diergezondheid en -welzijn wat resulteert in een hogere opbrengst voor de melkveehouder. 
Het aantal investeringen in emissiearme vloeren neemt momenteel af volgens de 
geïnterviewde leveranciers. De reden voor deze afname zijn de uitspraken van de rechter over 
een aantal typen emissiearme vloeren. Eén van de leveranciers van de vloeren geeft ook aan 
dat door ontwikkelingen de focus meer op de tweede tak van het bedrijf is gericht en dat de 
agrarische producten een bijzaak zijn geworden. Vroeger was de productie van agrarische 
betonproducten de hoofdactiviteit van het bedrijf. Daarnaast hebben de geïnterviewde 
melkveehouders grote investeringen gedaan. Zij gaven ook aan dat deze investeringen 
terugverdiend moeten worden en dat zij nu eindelijk na jaren geld kunnen verdienen. Op dit 
moment staan banken er niet om te springen om geld uit te trekken voor emissiearme 
staltechnieken. Volgens Rabobank-sectormanager Marijn Dekkers is het niet het beleid van de 
Rabobank om emissiearme stalsystemen niet te financieren. De Rabobank gaat alleen wel de 
discussie aan met melkveehouders en vragen zich af of dit het juiste moment is om geld te 
steken in een dure emissiearme vloer (Twijfel over emissiearme stalvloer neemt toe, 2022). 
 
2. Wat is het effect van het gedrag en kennisniveau van de ondernemer op de effectiviteit van 
het huidige emissie reducerende systeem van de melkveehouder? 
 
Volgens de leveranciers is de motivatie om te investeren in een emissiearm stalsysteem vooral 
afhankelijk van de bedrijfsvoering en visie van de melkveehouder. De melkveehouders geven 
aan dat zij vooral hebben geïnvesteerd in een emissiearm systeem omdat dit een verplichting 
was en er subsidiemogelijkheden waren. Melkveehouder 3 geeft aan dat hij vooral voorloper 
wil zijn op het gebied van ammoniakemissie en dierenwelzijn.  
 
De melkveehouders geven aan dat het emissiearme stalsysteem geen dagelijks extra 
onderhoud vraagt van de ondernemer. Zij geven aan dat het wel nodig is om af en toe even 
de vloer te checken. Kapjes of klepjes kunnen namelijk kapotgaan of losraken en de mest kan 
ophopen of vast blijven zitten op de vloer. Ook de leveranciers geven aan dat af en toe 
controleren goed is. Alle geïnterviewde leveranciers geven aan dat het noodzakelijk is dat er 
onderhoud aan het systeem wordt gepleegd. Bij de meeste emissiearme vloeren moeten de 
bijbehorende mestschuiven tijdig worden vervangen of moeten klepjes worden vervangen. 
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De melkveehouders geven aan zelf nauwelijks onderhoud te hebben aan de vloer. Eén van de 
leveranciers stelt een verplicht onderhoudscontract voor zodat de effectiviteit van het emissie 
reducerende systeem gegarandeerd blijft. Hij geeft aan dat geld een rol speelt. Als het geld 
gaat kosten, doen melkveehouders het minder snel. Eén van de melkveehouders vertelt ook 
dat er kleppen al enige tijd kapot zijn, maar dat hij deze (nog) niet heeft vervangen. Hij is dan 
ook minder tevreden met de vloer. Bij de verplichting van een onderhoudscontract wordt 
voorkomen dat onderhoud niet wordt gedaan.  
 
Van de geïnterviewde melkveehouders is er maar één melkveehouder bekend met de leaflet 
van de RAV. Hierin staan de stalsystemen, waaronder de werking, onderhoud en gebruik van 
het systeem, die in de Regeling ammoniak en veehouderij zijn opgenomen. De leveranciers 
informeren de melkveehouder zo goed mogelijk bij de verkoop. Zij informeren de klant in een 
gesprek of geven schriftelijke verwerkingsadviezen- en gebruikersvoorschriften mee. Eén van 
de leveranciers geeft ook aan dat gebrek aan voorlichting resulteert in tegenvallende 
emissiereducties. Een andere leveranciers en melkveehouder zeggen dat deze tegenvallende 
emissiereducties vooral voortkomen uit onbetrouwbare metingen. De metingen zijn 
afhankelijk van de omstandigheden. Hierdoor zijn de metingen niet precies en 
onbetrouwbaar. De melkveehouders merken weinig van de emissiereductie van hun 
emissiearme stalsysteem. Zij merken alleen dat de vloeren effect hebben op het dierenwelzijn. 
De stal is schoner, de koeien glijden minder snel uit en houden van de ruimte die ze hebben. 
 
3. Wat is de rol van de omgevingsdiensten ten aanzien van de werking van bestaande 
emissiearme stalsystemen? 
 
Alle drie de melkveehouders hebben een controle gehad binnen een jaar na de oplevering van 
de melkveestal met een emissiearm systeem. Daarna zijn er bij twee van de drie 
melkveehouders geen controles meer uitgevoerd. Eén van de melkveehouders heeft in de 
afgelopen 10 jaar 3 keer een controle gehad. Hij geeft aan dat deze controles alleen op grotere 
bedrijven worden uitgevoerd en dat deze controles worden uitgevoerd door ambtenaren die 
niet voldoende kennis hebben van de situatie. De geïnterviewde melkveehouders hebben 
geen bezwaar tegen een eventueel APK-systeem voor bestaande emissiearme stalsystemen. 
Zij zijn wel van mening dat het iets moet opleveren. Het moet zorgen voor zekerheid in de 
toekomst en niet voor weer nieuwe investeringen. De melkveehouders staan open voor 
innovaties, maar hebben de afgelopen jaren veel geïnvesteerd en willen nu eerst deze 
investeringen terugverdienen. Alle drie de leveranciers vinden een APK-keuring of verplicht 
onderhoudscontract een goed idee om de effectiviteit van emissiearme systemen te 
garanderen. Zij geven aan dat deze controles wel uitgevoerd moeten worden door een 
onafhankelijke instantie en niet door de provincie of gemeente. Zij zijn van mening dat 
controles problemen voorkomen. Controles hebben niet alleen effect op de stikstofuitstoot, 
maar ook op het dierenwelzijn. Naast deze controles geven de leveranciers aan dat het 
belangrijk is dat omgevingsdiensten een begeleidende, betrokken en adviserende rol hebben 
ten opzichte van de melkveehouders. Eén van de leveranciers gaf ook dat hij eerder heeft 
geprobeerd de overheid te betrekken bij productontwikkeling, maar dat zij niet betrokken 
wilden worden. Er moeten stappen gemaakt worden. De situatie is momenteel onduidelijk en 
dwingende maatregelen werken niet volgens de leveranciers.  
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4. Welke ontwikkelingen zorgen op korte termijn voor een reductie van de stikstofemissie in 
de melkveestal? 
 
Alle drie de melkveehouders geven aan dat zij proberen het eiwitgehalte in het voer te 
beperken. Minder eiwit is goedkoper en zorgt voor minder stikstof in de mest. Eén van de 
geïnterviewde melkveehouders gaf aan mee te doen aan de Praktijkpilot Koe en Eiwit van de 
Wageningen Livestock Research. In deze pilot ligt de focus op het monitoren van de 
optimalisatie van het rantsoen van de veestapel. Het doel hiervan is een verlaging van het 
ruweiwitgehalte tot 155 gram ruw eiwit per kg droge stof (“Praktijkpilot Koe en Eiwit zoekt 
ruim 100 deelnemers”, 2021). In de afgelopen maanden heeft Wageningen University & 
Research onderzoek gedaan op Agro-innovatiecentrum De Marke. Er werd een experiment 
gedaan gestart met het spoelen van de vloer in een melkveestal met water. Het besproeien 
van de vloer zorgde voor een reductie van de ammoniakemissie van 40%. Hierbij werd het 
water regelmatig toegediend en niet in één afgevoerd naar de kelder. Frequent schuiven van 
de roostervloer had geen bijdrage aan de extra emissiereductie (Blanken et al., 2022).  
 
De melkveehouders staan positief tegenover de toekomst. De grootste uitdagingen zijn om 
geld te verdienen en niet te veel te moeten investeren door nieuwe wet- en regelgeving. Twee 
melkveehouders geven aan dat er voor de melkveehouderij niet te veel wet- en regelgeving 
bij moet komen. De derde melkveehouder geeft aan innoveren en onderhoud plegen van 
essentieel belang is voor het behouden van een duurzaam en toekomstbestendig bedrijf. Hij 
is van mening dat zijn melkveebedrijf ook een maatschappelijk functie heeft. Zorgen voor 
draagvlak en deze onderhouden is belangrijk. De leveranciers zien naast de emissiearme 
systemen toekomst in onder andere mestvergisters, luchtwassers en mestscheiding.  
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6. Discussie  
Het doel van het onderzoek was om inzicht te krijgen in de achterliggende motivatie van 
melkveehouders om te investeren in een emissiearm stalsysteem en om inzicht te krijgen in 
de meningen en behoeften van de melkveehouder ten aanzien van zijn bestaande 
emissiearme stalsysteem. Het doel was ook om duidelijk te krijgen welke bijdrage leveranciers 
en Omgevingsdiensten kunnen leveren om meer zekerheid te creëren voor de toekomst van 
bestaande emissiearme stalsystemen. Het onderzoek is een kwalitatief onderzoek waarbij er 
gebruik is gemaakt van zowel literatuuronderzoek als diepte-interviews met melkveehouders 
en leveranciers van emissiearme stalsystemen. De interviews zijn afgenomen aan de hand van 
een semigestructureerde methode. Door in gesprek te gaan met melkveehouders en 
leveranciers werd de visie van de geïnterviewde op de toekomst en de bedrijfsvoering 
duidelijk. De interviews zijn getranscribeerd en vervolgens gecodeerd. Door het coderen 
konden de verkregen antwoorden van de interviews met elkaar worden vergeleken. Het 
onderzoek is verlopen volgens de planning. Doordat het vooronderzoek de eerste keer niet 
volledig was goedgekeurd, is de planning aangepast. Daarnaast heeft het in het begin veel tijd 
en moeite gekost om melkveehouders en leveranciers te vinden die bereid waren om een 
interview te doen. De reden hiervoor zijn de uitspraken van de Raad van State van de 
afgelopen maanden over de emissiearme vloeren. Het onderwerp “emissiearme 
stalsystemen” ligt hierdoor gevoeliger dan voorheen. Er heerst een onzekerheid onder de 
melkveehouders, maar nu ook onder de leveranciers van de vloeren. Om deze reden en op 
verzoek zijn de geïnterviewden daarom ook anoniem gehouden.  
 
Doordat het onderwerp erg actueel is, is onder andere de Wageningen Livestock Research 
druk met het doen van onderzoeken naar stikstofemissie. Er doken gedurende het onderzoek 
nieuwe resultaten van externe onderzoeken op. Ook kwamen er gedurende het onderzoek 
nieuwe uitspraken van de Raad van State bij. Op 25 november 2022 heeft het Ministerie van 
Infrastructuur en Waterstaat een beleidsreactie gepubliceerd op het rapport ‘verbetering 
effectiviteit emissiearme stallen’ van Wageningen Livestock Research over verbeteringen op 
korte en lange termijn. In het voorjaar 2023 komen er uitgewerkte maatregelen, met 
aanpassingen van de systematiek (Heijnen, 2022). De verwachting is dat er in de komende 
maanden of jaren meer resultaten en ontwikkelingen komen met betrekking tot emissiearme 
stalsystemen. Door de actualiteit van het onderwerp van dit onderzoeken en de lopende 
onderzoeken van universiteiten zijn de resultaten van dit onderzoek minder betrouwbaar. 
Daarnaast bestaat de melkveehouderijsector uit meer melkveehouders en leveranciers dan 
voor dit onderzoek zijn geïnterviewd.  
 
De onderzoeksvraag die voor het onderzoek is opgesteld, luidt als volgt: 
“Met welke maatregelen kan een melkveehouder de reductie van de stikstofemissie van zijn 
bestaande emissiearme stalsysteem in stand houden, zodat hij blijft voldoen aan de 
regelgeving en een duurzaam en toekomstbestendige veehouderij blijft behouden?” 
 
Om antwoord te krijgen op deze onderzoeksvraag zijn deelvragen opgesteld waarvan de 
belangrijkste resultaten per deelvraag hieronder zijn weergegeven.  
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6.1 Resultaten 
 
1. Wat is het effect van de extra kosten van nieuwe investeringen voor de ondernemer om de stikstofemissie in 
zijn melkveestal te beperken? 
 
De verplichting om nieuwe stallen te bouwen met een emissiearm stalsysteem zorgt voor 
extra jaarkosten. De jaarkosten stegen met 3 tot 7% bij de melkveehouders. Daarnaast ging 
het met de melkveehouderij goed in de afgelopen 20 jaar. De melkprijzen en daarmee de 
omzet steeg. Daarentegen stegen ook de kosten flink in de afgelopen jaren waardoor de winst 
voor de ondernemers minder steeg. Veel melkveehouders hebben in de afgelopen jaren veel 
geld geïnvesteerd en moeten dit in de komende jaren terugverdienen. Zij zijn daardoor minder 
bereid om opnieuw te investeren in nieuwe technieken.  
 
2. Wat is het effect van het gedrag en kennisniveau van de ondernemer op de effectiviteit van het huidige emissie 
reducerende systeem van de melkveehouder? 
 
Het gedrag en kennisniveau van de ondernemer heeft effect op de effectiviteit van het huidige 
emissie reducerende systeem. Leveranciers geven aan de het belangrijk is om de 
melkveehouder goed te informeren over de werking van het emissiearme stalsysteem. Zij 
informeren de klant schriftelijk of mondeling en geven ook aan dat onderhoud noodzakelijk is 
voor de werking van het emissiearme stalsysteem. De melkveehouders checken het systeem 
wel regelmatig, maar zijn minder bekend met de leaflet van de RAV. Het reduceren van de 
stikstofemissie is afhankelijk van de visie van de melkveehouders. Niet alleen het kennisniveau 
speelt een rol bij de effectiviteit van het huidige emissie reducerende stalsysteem, maar ook 
geld speelt een rol. Op het moment dat het onderhoud van het systeem veel geld gaat kosten 
en niet een zichtbaar voordeel oplevert, wordt het achterwege gelaten. Melkveehouders 
proberen het eiwitgehalte in het voer te beperken, omdat minder eiwit goedkoper is.   
 
3. Wat is de rol van de omgevingsdiensten ten aanzien van de werking van bestaande emissiearme stalsystemen? 
 
Momenteel wordt er alleen controle uitgevoerd door de Omgevingsdienst na de oplevering 
van een nieuwe stal. Een eventueel APK-systeem of verplicht onderhoudscontract is volgens 
de leveranciers een goed idee. Ook de melkveehouders hebben geen bezwaar tegen dit idee. 
Zij zijn alleen wel van mening dat het een zichtbaar voordeel moet hebben. De 
Omgevingsdiensten moeten een meer begeleidende, adviserende rol innemen. Het is 
belangrijk dat zij voldoende kennis hebben van de melkveehouderij en de melkveehouderij 
kunnen begeleiden of coachen. Momenteel hebben de meeste ambtenaren onvoldoende 
kennis van de melkveehouderij waardoor de controles niets zeggen.  
 
4. Welke ontwikkelingen zorgen op korte termijn voor een reductie van de stikstofemissie in de melkveestal? 
 
Alle drie de melkveehouders proberen het eiwitgehalte in het voer te beperken. Ook zijn er 
lopende onderzoeken naar het effect van een lager eiwitgehalte op de reductie van de 
stikstofemissie. Daarnaast heeft het spoelen van de roostervloer in de melkveestal een groot 
effect op de emissiereductie. Het regelmatig spoelen van de vloer zorgt voor een reductie van 
de ammoniakemissie van 40%. Het gebruik van luchtwassers en mestvergisters zijn innovaties 
voor de toekomst. 
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6.2 Reflectie en methode 
 
De hoofdvraag die in het vooronderzoek geformuleerd was, luidde als volgt: 
“Met welke maatregelen kan een melkveehouder de reductie van de stikstofemissie van zijn 
bestaande emissiearme stalsysteem in stand houden, zodat hij blijft voldoen aan de 
regelgeving en een duurzaam en toekomstbestendige veehouderij blijft behouden?” 
De deelvragen die in het vooronderzoek zijn geformuleerd waren: 
 
1. Wat is de financiële haalbaarheid voor de ondernemer om opnieuw te investeren in nieuwe technieken om de 
stikstofemissie in zijn melkveestal te beperken? 
 
2. Wat is het effect van het gedrag en kennisniveau van de ondernemer op de effectiviteit van het huidige emissie 
reducerende systeem van de melkveehouder?” 
 
3. Wat is de rol van de omgevingsdiensten ten aanzien van de werking van bestaande emissiearme stalsystemen? 
 
Tijdens de uitvoering van het onderzoek kwamen er nieuwe inzichten in lopende onderzoeken 
en ontwikkelingen. De interviews gaven meer duidelijkheid met betrekking tot alternatieve 
stikstofemissie reducerende maatregelen. Daarnaast werden er nieuwe resultaten van 
onderzoeken naar managementmaatregelen gepubliceerd. Door deze ontwikkelingen en 
inzichten is er een extra deelvraag geformuleerd die de hoofdvraag ondersteunt.  
 
Deze deelvraag luidt als volgt: 
 
4. Welke ontwikkelingen zorgen op korte termijn voor een reductie van de stikstofemissie in de melkveestal? 
 
De hoofdvraag is na beoordeling van de curators veranderd in: 
“Met welke maatregelen kan een melkveehouder de reductie van de stikstofemissie van zijn 
bestaande emissiearme stalsysteem in stand houden, zodat hij blijft voldoen aan de 
regelgeving?” 
 
De deelvraag “wat is de financiële haalbaarheid voor de ondernemer om opnieuw te 
investeren in nieuwe technieken om de stikstofemissie in zijn melkveestal te beperken?” is na 
beoordeling van de eerste curator veranderd in: 
 
“Wat is het effect van de extra kosten van nieuwe investeringen voor de ondernemer om de 
stikstofemissie in zijn melkveestal te beperken?” 
 
De onderzoekmethode is een goede methode om inzicht te krijgen in de meningen in de 
achterliggende motivatie, meningen en behoeften van de melkveehouders, maar ook in de 
meningen en overtuigingen van de leveranciers. De antwoorden uit de interviews zijn naast 
elkaar gelegd en hieruit kwamen veel overeenkomstige meningen, maar ook opvallende 
individuele meningen. Door middel van literatuuronderzoek is er meer diepgang gecreëerd in 
de antwoorden op de deelvragen.  
 
Opvallend is dat de meningen van de leveranciers overeenstemden en de meningen van de 
melkveehouders ook. De meningen van de leveranciers stonden daarentegen gedeeltelijk 
tegenover de meningen van de melkveehouders. De leveranciers vertelden dat informeren 
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over het onderhoud van het emissiearme stalsysteem een erg belangrijk onderdeel is bij de 
verkoop. De melkveehouders geven aan welk bekend te zijn met het onderhoud, maar deze 
niet altijd uitvoeren en ook niet goed bekend te zijn met de leaflet van de RAV.  
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7. Conclusie en Aanbevelingen 
Het onderzoek is uitgevoerd om inzicht te krijgen in de achterliggende motivatie van 
melkveehouders om te investeren in een emissiearm stalsysteem en om inzicht te krijgen in 
de meningen en behoeften van de melkveehouder ten aanzien van zijn bestaande 
emissiearme stalsysteem. Het doel was ook om duidelijk te krijgen welke bijdrage leveranciers 
en Omgevingsdiensten kunnen leveren om meer zekerheid te creëren voor de toekomst van 
bestaande emissiearme stalsystemen. Voor het onderzoek is de volgende hoofdvraag 
opgesteld: “Met welke maatregelen kan een melkveehouder de reductie van de 
stikstofemissie van zijn bestaande emissiearme stalsysteem in stand houden, zodat hij blijft 
voldoen aan de regelgeving?” Om een antwoord te krijgen op deze hoofdvraag zijn er eerste 
vier deelvragen beantwoord.  
 
1. Wat is het effect van de extra kosten van nieuwe investeringen voor de ondernemer om de stikstofemissie in 
zijn melkveestal te beperken? 
 
De verplichting om nieuwe stallen te bouwen met een emissiearm stalsysteem zorgt voor 
extra jaarkosten. De jaarkosten stegen met 3 tot 7% bij de melkveehouders. Daarnaast ging 
het met de melkveehouderij goed in de afgelopen 20 jaar. De melkprijzen en daarmee de 
omzet steeg. Daarentegen stegen ook de kosten flink in de afgelopen jaren waardoor de winst 
voor de ondernemers minder steeg. Veel melkveehouders hebben in de afgelopen jaren veel 
geld geïnvesteerd en moeten dit in de komende jaren terugverdienen. Zij zijn daardoor minder 
bereid om opnieuw te investeren in nieuwe technieken.  
 
2. Wat is het effect van het gedrag en kennisniveau van de ondernemer op de effectiviteit van het huidige emissie 
reducerende systeem van de melkveehouder? 
 
Het gedrag en kennisniveau van de ondernemer heeft effect op de effectiviteit van het huidige 
emissie reducerende systeem. Leveranciers geven aan de het belangrijk is om de 
melkveehouder goed te informeren over de werking van het emissiearme stalsysteem. Zij 
informeren de klant schriftelijk of mondeling en geven ook aan dat onderhoud noodzakelijk is 
voor de werking van het emissiearme stalsysteem. De melkveehouders checken het systeem 
wel regelmatig, maar zijn minder bekend met de leaflet van de RAV. Het reduceren van de 
stikstofemissie is afhankelijk van de visie van de melkveehouders. Niet alleen het kennisniveau 
speelt een rol bij de effectiviteit van het huidige emissie reducerende stalsysteem, maar ook 
geld speelt een rol. Op het moment dat het onderhoud van het systeem veel geld gaat kosten 
en niet een zichtbaar voordeel oplevert, wordt het achterwege gelaten. Melkveehouders 
proberen het eiwitgehalte in het voer te beperken, omdat minder eiwit goedkoper is.   
 
3. Wat is de rol van de omgevingsdiensten ten aanzien van de werking van bestaande emissiearme stalsystemen? 
 
Momenteel wordt er alleen controle uitgevoerd door de Omgevingsdienst na de oplevering 
van een nieuwe stal. Een eventueel APK-systeem of verplicht onderhoudscontract is volgens 
de leveranciers een goed idee. Ook de melkveehouders hebben geen bezwaar tegen dit idee. 
Zij zijn alleen wel van mening dat het een zichtbaar voordeel moet hebben. De 
Omgevingsdiensten moeten een meer begeleidende, adviserende rol innemen. Het is 
belangrijk dat zij voldoende kennis hebben van de melkveehouderij en de melkveehouderij 
kunnen begeleiden of coachen. Momenteel hebben de meeste ambtenaren onvoldoende 
kennis van de melkveehouderij waardoor de controles niets zeggen.  
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4. Welke ontwikkelingen zorgen op korte termijn voor een reductie van de stikstofemissie in de melkveestal? 
 
Alle drie de melkveehouders proberen het eiwitgehalte in het voer te beperken. Ook zijn er 
lopende onderzoeken naar het effect van een lager eiwitgehalte op de reductie van de 
stikstofemissie. Daarnaast heeft het spoelen van de roostervloer in de melkveestal een groot 
effect op de emissiereductie. Het regelmatig spoelen van de vloer zorgt voor een reductie van 
de ammoniakemissie van 40%. Het gebruik van luchtwassers en mestvergisters zijn innovaties 
voor de toekomst. 
 
Doordat Nederland kampt met een stikstofprobleem is er in 2012 een verplichting opgenomen 
om nieuwe melkveestallen te bouwen met een emissiearm stalsysteem. In de afgelopen jaren 
zijn verschillende systemen ontwikkeld. Op 7 september en 12 oktober 2022 heeft de Raad 
van State een streep gehaald door de vergunning voor 3 typen emissiearme vloeren die op de 
RAV-lijst staan. Er wordt getwijfeld aan de effectiviteit van deze stalsystemen. De metingen 
die worden uitgevoerd om de emissiefactor te bepalen worden uitgevoerd onder 
verschillende omstandigheden waardoor deze metingen minder betrouwbaar zijn. Met voer-
, management-, huisvestingsmaatregelen en maatregelen vanuit de overheid kan de reductie 
van de stikstofemissie in bestaande emissiearme stallen meer in stand worden gehouden. Met 
voermaatregelen moet worden gedacht aan het beperken van eiwit in het veevoer. Minder 
eiwit in het veevoer zorgt voor minder stikstof. Daarnaast blijkt het sproeien van stalvloeren 
een groot effect te hebben op de stikstofemissie. Voldoende weidegang, mestvergisting en 
luchtwassers leveren ook een bijdrage aan de emissiereductie van stikstof. Tenslotte kunnen 
Omgevingsdiensten een bijdrage leveren door het uitvoeren van bijvoorbeeld een APK-
systeem of de verplichting van een onderhoudscontract met de leverancier. Hierbij is het van 
belang dat Omgevingsdiensten niet alleen een handhavende rol hebben, maar ook een 
begeleidende, adviserende rol.  
 
Het is aan te bevelen om als melkveehouder niet alleen te richten op de stikstofemissie 
reductie van het stalsysteem, maar ook te richten op voer- en managementmaatregelen als 
het verlagen van eiwit in het veevoer of het spoelen van de vloer in de stal. De reductie van 
de stikstofemissie is niet alleen goed voor de natuur, maar ook voor het dierenwelzijn. 
Gezonde koeien betekent een hogere opbrengst. Het is belangrijk om te blijven innoveren en 
de regelgeving voor te blijven zodat er niet achteraf grote, verplichte investeringen gedaan 
moeten worden. Deze innovaties hoeven geen grote investeringen te zijn. Daarnaast is aan te 
bevelen om als leverancier in gesprek te gaan met Omgevingsdiensten zodat verder 
onderzoek naar een eventueel APK-systeem in gang kan worden gezet en het emissiearme 
stalsysteem meer zekerheid kan bieden. Het onderzoek uitbreiden met Omgevingsdiensten 
kan andere meningen en ideeën naar boven brengen die in dit onderzoek niet naar voren zijn 
gekomen.  
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Bijlage 1  
 
1.1 Maatregelen om de stikstofuitstoot van de landbouw te verminderen 
 

 
(Ministerie van Landbouw, Natuur en Voedselkwaliteit, 2021b)  
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Bijlage 2  
 
Interviews onderzoek   
De afgenomen interviews zijn aan de hand van het interviewscript uitgeschreven. De 
interviews zijn op locatie van de melkveehouder, adviseur of verkoper gehouden. 
 
Interview Melkveehouder 1  

1. Wilt u zichzelf kort voorstellen? 
De ondernemer runt samen met zijn vader, oom en neef een melkveehouderij. In 
2012 hebben zij een nieuwe stal laten bouwen met een emissiearm stalsysteem.   

 
2. Waaruit bestaat uw veestapel?  

Melkoeien & jongvee.  
 

3. Hoe groot is de omvang van uw veestapel? 
370 melkkoeien en 280 stuks jongvee. Melken gebeurt met een carrousel.  
 

4. Heeft u een bedrijfsopvolger?  
Er is geen specifieke bedrijfsopvolger, maar momenteel zit de ondernemer met 3 
familieleden in de maatschap. Zijn vader en oom zijn rond de 70 jaar oud en gaan een 
keer uit de maatschap, maar daar is geen haast mee. De ondernemer is zelf nog jong 
en heeft jonge kinderen. De oudste is 4 jaar oud.  

 
5. Welke emissiearme staltechniek heeft u toegepast in uw stal? 

In 2012 is een nieuwe stal gebouwd voor de melkkoeien. Toen is ook de Groene Vlag-
vloer gemonteerd. Deze vloer staat op de RAV-lijst (BWL 2010.30 – RAV A1.10) en 
leveren punten voor de Maatlat Duurzame Veehouderij. Beerepoot Agri heeft deze 
vloer geïmporteerd. De Groene Vlag-vloer wordt schoongemaakt door een 
mestschuif. 
 

6. Wat was voor u de motivatie om te investeren in deze techniek om de emissie in 
uw stal te reduceren? 
Bij nieuwbouw van melkveestallen is het verlagen van de ammoniakemissie verplicht. 
De ondernemer(s) hadden meer dan 200 melkkoeien en hadden daardoor verplicht 
een omgevingsvergunning milieu nodig. Om aan alle eisen te voldoen werd een 
nieuwe stal gebouwd met de Groene Vlag-vloer. De ammoniakuitstoot van de vloer is 
7,0 kg per dierplaats per jaar. Veehouders krijgen subsidie om de stal te 
verduurzamen en daarnaast is dierenwelzijn belangrijk voor de melkveehouder. 
Uiteindelijk heeft de ondernemer om deze redenen gekozen voor de Groen Vlag-
vloer.  

 
7. Hoeveel heeft het investeren in een emissiearme staltechniek gekost? 

In 2012 kosten de kappen €100 per m2, de totale oppervlakte van de stal is 1.600 m2. 
Het installeren hebben de ondernemers zelf gedaan.  
 

8. Welke (financiële) voordelen ervaart u nu u het systeem in gebruik heeft? 
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De Groene Vlag-vloer zorgt voor een betere klauwgezondheid. Het systeem geeft de 
koeien meer ruimte (verhoogde mobiliteit) en het zorgt voor een schone vloer. De 
vloer is droger waardoor de koeien niet uitglijden.  

 
9. Wat vraagt het stalsysteem (dagelijks) van u?  

Het stalsysteem vraagt geen onderhoud. Sinds 2012 heeft de ondernemer niets 
vervangen. Het gebeurt wel eens dat een koe een kap lostrekt, deze moet en kan de 
ondernemer dan weer zelf vastmaken.  
 

10. Wat doet u zelf aan onderhoud van het systeem? 
Het systeem is bijna geheel onderhoudsvrij. De mestschuiven slijten wel en moeten 
wel vervangen worden. Daarnaast was er een garantie van 5 jaar op de vloer.  
 

11. In hoeverre bent u bekend met de gebruikershandleiding van uw stalsysteem in de 
leaflet van de RAV? 
De ondernemer is niet bekend met de gebruikershandleiding van het stalsysteem in 
de leaflet van de RAV.  
 

12. Wat merkt u van het emissiearme systeem in de stal?  
De koeien zijn op hun gemak en liggen graag op de vloer en niet in de ligboxen. De 
koeien houden ook van de ruimte die ze hebben.  
 

13. Wat doet u zelf verder om de emissie te beperken? 
Het eiwitgehalte in het voer beperken. Eiwit is duur. Het verminderen van eiwit in het 
voer voor de koeien levert een financieel voordeel op.  
 

14. Hoe vaak wordt het systeem gecontroleerd en door wie? 
Het systeem is niet gecontroleerd. Na het plaatsen van de Groene Vlag-vloer is er 
geen meting in de stal gedaan. De stal voldoet aan de Maatlat Duurzame 
Veehouderij. Hiervoor was er wel een controle. Deze controle vond eenmalig plaats.  

 
15. Hoe kijkt u aan tegen een APK-systeem voor emissiearme stalsystemen? 

Meten is weten, maar de stal is open. Open stallen zorgen ervoor dat niemand 
precies weet wat de uitstoot is. Metingen geven grote verschillen bij kou, vocht en 
wind. De cijfers zijn dan niet betrouwbaar en zorgen niet voor een duidelijk 
emissiecijfer. Ook als er meerdere testen worden afgenomen, komen ze niet 
overeen. Iedere meting is verschillend.  
 

16. In hoeverre komt het stalsysteem in uw stal overeen met uw verwachtingen ervan? 
De ondernemer had niet verwacht dat veel koeien liever op de roosters liggen dan in 
de ligboxen (dampslapers). Verder is de ondernemer tevreden met het stalsysteem. 
Hij had ook verwacht dat de koeien wel zouden uitglijden op de vloer, maar dit is 
gelukkig geen werkelijkheid.  
 

17. Voor welke uitdagingen staat u momenteel met uw bedrijf? 
Niet inkrimpen, geld blijven verdienen en de stal volhouden.  
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18. Wat is uw visie op de toekomst van uw bedrijf? 
Er moeten niet te veel regels bij komen, want dat gaat dan te veel geld kosten. De 
ondernemer heeft in de afgelopen 8 jaar veel moeten investeren in fosfaatrechten 
(zonder subsidie) en kan nu eindelijk geld gaan verdienen. 

 
Interview Melkveehouder 2 

1. Wilt u zichzelf kort voorstellen? 
De ondernemer runt samen met zijn vader een melkveehouderij. In 2015 hebben zij 
een nieuwe stal laten bouwen met een emissiearm stalsysteem.   
 

2. Waaruit bestaat uw veestapel?  
Melkkoeien & jongvee. 
 

3. Hoe groot is de omvang van uw veestapel? 
100 melkkoeien en 50 stuks jongvee.  
 

4. Heeft u een bedrijfsopvolger?  
Ja, de ondernemer is nog jong en gaat in de toekomst het bedrijf van zijn vader 
overnemen. Momenteel woont hij niet op het bedrijf, maar er wordt een tweede 
bedrijfswoning gebouwd waar de ondernemer samen met zijn vrouw en kinderen in 
gaat wonen. De vader woont op het bedrijf met zijn vrouw.  
 

5. Welke emissiearme staltechniek heeft u toegepast in uw stal? 
De ECO-roostervloer. In 2015 is de nieuwe stal gebouwd met dit systeem. Het 
systeem is door de eerste uitspraken van de rechter onderuitgehaald.  
 

6. Wat was voor u de motivatie om te investeren in deze techniek om de emissie in 
uw stal te reduceren? 
Vanuit de regelgeving wat het verplicht om een emissiearm systeem te installeren in 
nieuwe stallen. De ondernemer heeft toen samen met zijn vader gekozen voor de 
ECO-vloer.  
 

7. Hoeveel heeft het investeren in een emissiearme staltechniek gekost? 
De ECO-vloer is een dure vloer en kostte destijds rond de €150 per m2. 
 

8. Welke (financiële) voordelen ervaart u nu u het systeem in gebruik heeft? 
Geen financiële voordelen, maar de koeien hebben goed grip op de vloer en de 
klauwen zijn gezond. De beloopbaarheid is goed.  
 

9. Wat vraagt het stalsysteem (dagelijks) van u?  
De ondernemer heeft een sproei-installatie voor de vloer om deze nat te houden op 
sommige gedeeltes. Deze sproei-installatie hebben zij later zelf geïnstalleerd. Het is 
wel nodig om af en toe even te checken of alles nog werkt naar behoren.   
 

10. Wat doet u zelf aan onderhoud van het systeem? 
De ondernemer doet zelf niks aan het onderhoud van het systeem. Er zijn wat 
kleppen kapot, maar die zijn (nog) niet vervangen.  
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11. In hoeverre bent u bekend met de gebruikershandleiding van uw stalsysteem in de 
leaflet van de RAV? 
De ondernemer is niet bekend met de gebruikershandleiding van het stalsysteem in 
de leaflet van de RAV. 
 

12. Wat merkt u van het emissiearme systeem in de stal?  
De vloer zorgt voor goede grip bij de koeien. Ook als ze tochtig zijn of rennen, glijden 
ze niet uit.  
 

13. Wat doet u zelf verder om de emissie te beperken? 
De ondernemer is werkzaam geweest bij een veevoederbedrijf. Hij is altijd erg bezig 
met het voeren van de koeien en ook met de samenstelling van het voer. Hij zorgt 
voor minder eiwit in het voer. Minder eiwit zorgt voor minder stikstof in de mest. 
 

14. Hoe vaak wordt het systeem gecontroleerd en door wie? 
Het systeem is alleen na de bouw van de stal gecontroleerd. Verder zijn er geen 
controles geweest. 
 

15. Hoe kijkt u aan tegen een APK-systeem voor emissiearme stalsystemen? 
Een soort van APK-systeem is een prima idee, maar dan moet het wel voor zekerheid 
zorgen in de toekomst. Niet dat er na 2 jaar weer nieuwe investeringen gedaan 
moeten worden. 
 

16. In hoeverre komt het stalsysteem in uw stal overeen met uw verwachtingen ervan? 
De melkveehouder had niet verwacht dat de klepjes kapot zouden gaan.  
 

17. Wat is uw visie op de toekomst van uw bedrijf? 
De visie van de ondernemer op de toekomst is positief. Wat betreft het aantal 
melkkoeien wil hij de komende tijd nog niet uitbreiden.  
 

Interview Melkveehouder 3 
1. Wilt u zichzelf kort voorstellen? 

De ondernemer runt samen met vrouw en zoon een gemengde veehouderij. Zij zitten 
alle drie in de maatschap.  
 

2. Waaruit bestaat uw veestapel?  
Melkvee, jongvee & vleesvarkens.  
 

3. Hoe groot is de omvang van uw veestapel? 
100 Melkkoeien, 60 stuks jongvee en 2200 vleesvarkens. Melken gebeurt in de 2x10 
visgraad melkstal.  
 

4. Heeft u een bedrijfsopvolger?  
Ja, de zoon van de ondernemer gaat in de toekomst het bedrijf overnemen.  
 

5. Welke emissiearme staltechniek heeft u toegepast in uw stal? 
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In 2012 hebben zij een nieuwe stal laten bouwen en de welzijnsvloer Type W3 laten 
installeren. Dit systeem is voorzien van urinesleuven onder afschot en gaatjes. De 
urine wordt op deze manier versneld afgevoerd richting de kelder.  
 

6. Wat was voor u de motivatie om te investeren in deze techniek om de emissie in 
uw stal te reduceren? 
Er was veel keuze wat betreft emissiearme vloeren. De welzijnsvloer W3 kwam goed 
uit de meting en dat zorgde voor de keuze. Deze vloer had een positief effect op de 
uitstoot van ammoniak en was destijds de voorloper. Daarnaast is het welzijn van de 
koe belangrijk.  
 

7. Hoeveel heeft het investeren in een emissiearme staltechniek gekost? 
De vloer kost rond de €75 per m2. 
 

8. Welke (financiële) voordelen ervaart u nu u het systeem in gebruik heeft? 
De ondernemer is tevreden met de vloer. Er is geen ammoniakgeur, de mest koekt 
niet aan en de vloer is goed voor de koe. 
 

9. Wat vraagt het stalsysteem (dagelijks) van u?  
Het systeem vraagt geen dagelijks onderhoud. De mestschuif wordt computer 
gestuurd. 
 

10. Wat doet u zelf aan onderhoud van het systeem? 
De mestschuif gaat 1 keer per uur. Dit is een voordeel, want zorgt voor een schone 
stal. Daarentegen spettert de schuif waardoor de koeien viezer worden.  
 

11. In hoeverre bent u bekend met de gebruikershandleiding van uw stalsysteem in de 
leaflet van de RAV? 
De ondernemer is bekend met de gebruikershandleiding van de welzijnsvloer in de 
leaflet van de RAV. In de leaflet staat onder andere dat de stal geïsoleerd moest 
worden en dat er gebruik gemaakt moest worden van een mestschuif.  
 

12. Wat doet u zelf verder om de emissie te beperken? 
De ondernemer doet meer aan de Praktijkpilot Koe en Eiwit van de WUR. In deze 
pilot gaat melkveehouder samen met de voeradviseur en extra onafhankelijk advies 
bezig met een rantsoen met minder eiwit.  
 

13. Hoe vaak wordt het systeem gecontroleerd en door wie? 
De ondernemer heeft vaak een controle gehad door de provincie. Deze controles 
gebeuren alleen op grotere bedrijven. Zo’n controle wordt gedaan door mensen die 
er geen verstand van hebben, zoals gemeenteambtenaren. In 2012 heeft de 
ondernemer 3 keer een controle gehad. 
 

14. Hoe kijkt u aan tegen een APK-systeem voor emissiearme stalsystemen? 
De provincie wil van alles en dat kan serieus gaan worden. De ondernemer heeft een 
innoverende, open instelling.  De ondernemer is flexibel en bereid mee te werken. Hij 
zegt niet snel nee, maar ‘ja mits…’.  
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15. Voor welke uitdagingen staat u momenteel met uw bedrijf? 

De ondernemer wil eventueel wel uitbreiden, maar het moet wel vol te houden zijn. 
Uitbreiden wil momentele niet als hij geen personeel heeft. Wie weet schakelt hij in 
de toekomst wel om naar biologisch of neemt hij een ander bedrijf over. Er is verder 
geen concreet plan.  
 

16. Wat is uw visie op de toekomst van uw bedrijf? 
De ondernemer wil zijn bedrijf strak houden en goed onderhouden. Constant blijven 
innoveren is belangrijk. Daarnaast doet hij alle onderhoud zelf. Als iets kapot is, moet 
dat gemaakt worden. Up-to-date blijven zorgt voor een goed toekomstperspectief. 
Zijn kracht ligt daarnaast bij het organiseren & dingen doen. Hij heeft cursussen aan 
ambtenaren. Zij weten niets van emissiearme systemen. Ook heeft het bedrijf een 
maatschappelijk functie, de locatie is dicht bij het dorp gelegen. Kracht is passie, zin 
en het leuk vinden.  
 

Interview Leverancier 1  
1. Wilt u zichzelf kort voorstellen met uw naam, bedrijf en uw functie? 

De vertegenwoordiger is werkzaam bij een leverancier van prefab betonelementen. 
Het bedrijf waar hij werkt levert ook producten voor de agrarische sector.  
 

2. Welke product(en) bieden jullie aan? 
De welzijnsvloer W4, W5/W5.3, easyfix rubber, roostervloeren, diepstrooiselboxen, 
materiaal voor de ligboxen en opslagsystemen voor onder andere kuilvloer. De 
welzijnsvloer W3 wordt niet in Nederland verkocht, maar wel in België.  

 
3. Wat zijn de voordelen van jullie producten op korte termijn? 

De welzijnsvloeren zorgen voor 75% vloercontact van de koe. Hierdoor staat de koe 
beter op zijn poten. De vloeren zorgen door droge klauwen wat resulteert in een 
betere klauwgezondheid. Daarnaast ervaren de koeien een betere beloopbaarheid. 
De vloer is glad, maar toch glijden de koeien er nauwelijks over uit. Het is belangrijk 
dat de stal vol staat en dat de koeien lopen. Meer lopen is goed voor de klauwen. De 
producten zijn gemaakt van zelf verdichtend beton waarmee betonrot wordt 
voorkomen. De mest blijft altijd vers op de welzijnsvloer en koekt niet vast.   

 
4. Wat is jullie missie? 

Missie: het leveren van moderne, innovatieve en betrouwbare producten voor de 
agrarische sector.  
 

5. Welke kansen zien jullie op de markt voor jullie producten? 
Een kans voor de welzijnsvloeren zijn de hoge energieprijzen. Mestoverschot is geld 
waard. Gescheiden mest kan verkocht worden. Sinds 2010 mag alleen nog maar mest 
verkocht worden met een ammoniumnitraat van minder dan 16%. Daarnaast is de 
welzijnsvloer het product voor de toekomst. De vloer is in de afgelopen jaren 
doorontwikkeld en verfijnd.  
 

6. Hoeveel kost het systeem wat jullie leveren? 
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De welzijnsvloer W3 & W4 kosten tussen de €95 en €100 per m2. Door inflatie is de 
prijs gestegen, 2 jaar geleden was de prijs namelijk €75.  
 

7. Hoeveel kost het installeren van het product wat jullie leveren? 
Het installeren van de vloer wordt geregeld door de aannemer. De vloeren kunnen 
kan snel gelegd worden in zowel bestaande als nieuwe stallen. De vloer wordt op 
maat gemaakt.  
 

8. Wat zijn de onderhoudskosten van het product?  
Een schone vloer functioneert het best. De welzijnsvloer W4 kan in combinatie met 
een mestrobot worden gebruikt. De welzijnsvloer W5 en W3 worden gebruikt in 
combinatie met een mestschuif. De mestschuif of mestrobot vragen 
onderhoudskosten. De vloer zelf niet. De welzijnsvloeren in het gedeelte van de stal 
bij de droge koeien moet een druppelslang gemonteerd worden om de vloer vochtig 
te houden.  

 
9. Neemt het aantal investeringen in jullie product toe? 

Het aantal investeringen neemt toe bij de welzijnsvloer W5. De welzijnsvloer W5 kan 
zonder mestkelder gebouwd worden. De welzijnsvloer W4 is vroeger veel verkocht, 
maar wordt nu minder verkocht. 

 
10. Welke financiële voordelen ervaart de ondernemer met het systeem? 

De mest kan verkocht worden. Dierlijke mest is momenteel een populair product. De 
prijzen van kunstmest zijn hoog. Daarnaast zijn de dieren gezonder. Gezonde 
klauwen en gezondere koeien zorgen voor een hoger rendement. Diepstrooiselboxen 
kunnen ook goed gevuld worden met gescheiden mest.  
  

11. Wat vraagt het stalsysteem (dagelijks) van de ondernemer?  
De melkveehouder moet zijn systeem af en toe controleren. De mest blijft altijd vers 
en koekt niet vast.  
 

12. Wat moet de ondernemer zelf doen aan onderhoud van het systeem? 
De kleppen die gemonteerd worden bij de welzijnsvloer W4 vragen om aandacht. 
Deze moeten schoon blijven en op worden vervangen bij slijtage.  
 

13. Wat is de motivatie voor ondernemers om te investeren in een emissiearm 
stalsysteem? 
De motivatie van de melkveehouder is afhankelijk van de bedrijfsvoering.  
 

14. In hoeverre informeren jullie de klanten over het werken en omgang met het 
stalsysteem?  
De leverancier tekent de stal uit en vertelt de klant over het onderhoud van het 
systeem. Een mestschuif wordt altijd geadviseerd. Schuiven is namelijk belangrijk. 
Goed advies is essentieel. Daarnaast wordt er geïnformeerd over de leaflet.  
 

15. Wat kunnen de belangrijkste oorzaken zijn voor tegenvallende emissiereducties? 
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Goede voorlichting in NL is noodzakelijk. Momenteel loopt de boer door gebrek aan 
voorlichting achter.  
 

16. Welke bijdrage zouden omgevingsdiensten kunnen leveren ten aanzien van de 
werking van jullie systeem? 
RVO maakt de leaflet en de leverancier controleert deze. De leaflet moet reëel zijn. 
Het doen van metingen moet niet gedaan worden onder optimale omstandigheden. 
Het probleem is momenteel ook dat de leverancier de overheid probeert bij de 
ontwikkelingen en het product te betrekken, maar ze willen niet betrokken worden.  
 

17. Welke mogelijkheden zien jullie voor de toekomst? 
Het verkopen van mest. Ook het vergisten van mest is een ontwikkeling met 
toekomstperspectief.   

 
18. Hoe kijken jullie tegen een APK-systeem voor emissiearme stalsystemen? 

Controles uitvoeren is een goed idee. Provincies voeren momenteel onder andere al 
controles uit. Controles voorkomen problemen. Een goed dierenwelzijn zorgt voor 
minder problemen en resulteert in een hogere geldopbrengst. Goede ligboxen zijn 
ook belangrijk, de koe moet erin willen liggen en niet op de grond want dat is slecht 
voor de uiers.  
 
Overige (doorvraag)vragen: 

19. Wat kan Nederland leren van het buitenland? 
In Duitsland zijn grotere veehouderijbedrijven. Zij verdienen daarmee meer en 
investeren sneller.  

 
Interview Leverancier 2  

1. Wilt u zichzelf kort voorstellen met uw naam, bedrijf en uw functie? 
De accountmanager is werkzaam bij een leverancier van prefab betonproducten voor 
de agrarische sector.   
 

2. Welke product(en) bieden jullie aan? 
Emissiearme vloeren, roosters, boxdekken, eindwanden, opstortvloeren en balken.  

 
3. Waarom is het product wat jullie leveren toekomst bestendig? 

Een brongerichte aanpak in mestscheiding is belangrijk. De overheid zet duidelijk een 
koers op deze aanpak.  Het scheiden van mest levert voordelen op. Mestscheiding 
zorgt voor een beter stalklimaat. Daarnaast kan er een hoger rendement behaald 
worden uit mestvergisting doordat het droge stofgehalte uit de dikke fractie hoger is. 
Mestvergisting is dan ook een duurzame oplossing voor de toekomst. 
 

4. Wat zijn de voordelen van jullie producten op korte termijn? 
- Gezonder en veiliger stalklimaat; 
- Gerichtere bemesting van de grond en gewassen; 
- Hoger rendement door mestvergisting; 
- Mestafzet.  
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5. Wat is jullie missie en visie? 
Visie: beton is duurzaam en oneindig circulair. Door te innoveren verlaten we 
tradities en streven we naar een toekomstbestendige leefomgeving voor mens, dier 
en milieu. 
Missie: het leveren van prefab betonnen oplossingen voor een toekomstbestendige 
en duurzame landbouw.  
 

6. Welke kansen en bedreigingen zien jullie op de markt voor jullie producten? 
Mestvergisting is een kans. Daarnaast kan er ook met voer een lagere emissie 
uitstoot worden behaald. Met voer kan het beste worden geborgd. Zo is momenteel 
een enzym dat zorgt voor minder methaan. Dit enzym breekt methaan af. 
 

7. Hoeveel kost het systeem wat jullie leveren? 
De G6-vloer rond de €100 per m2.  
 

8. Hoeveel kost het installeren van het product wat jullie leveren? 
Het installeren van het product wordt door de aannemer geregeld.  
 

9. Wat zijn de onderhoudskosten van het product?  
De aanschaf van een mestrobot is duur en ook het onderhoud hiervan.  

 
10. Neemt het aantal investeringen in jullie product toe? 

Momenteel niet door de uitspraken van de rechter.  
 

11. Welke financiële voordelen ervaart de ondernemer met het systeem? 
Het systeem zorgt voor een voordeligere mestafzet en besparing van kunstmest. Geld 
speelt wel vaak een grote rol. De financiële haalbaarheid voor de ondernemer om te 
investeren is gunstig. Melkveehouders hebben een goed jaar gehad. Banken zijn 
doorgaans niet bang om een lening te verstrekken aan bedrijven in de 
rundveehouderij. Zij lopen namelijk weinig risico. Het probleem wordt momenteel 
veroorzaakt door de banken. Banken voelen zich en worden aangesproken op het 
stikstofprobleem. Hierdoor worden zij terughoudend in het verstrekken van leningen 
terwijl nieuwe investeringen juist leiden tot een lagere ammoniakemissie.  
 

12. Wat vraagt het stalsysteem (dagelijks) van de ondernemer?  
De ondernemer hoeft dagelijks niets te doen. Het klepje van de vloer is niet 
onderhoudsgevoelig.  
 

13. Wat moet de ondernemer zelf doen aan onderhoud van het systeem? 
Het is belangrijk dat er een onderhoudscontract wordt afgesloten. Onderhoud is 
belangrijk. Hierbij speelt geld ook een rol. Als het geld gaat kosten, doen boeren het 
minder snel.  
 

14. Wat is de motivatie voor ondernemers om te investeren in een emissiearm 
stalsysteem? 
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De motivatie is afhankelijk van de visie van de boer. Boeren hebben vertrouwen in 
mestscheiding voor op het land. Een lagere ammoniak uitstoot is daarbij een 
bijvangst.  
 

15. In hoeverre informeren jullie de klanten over het werken en omgang met het 
stalsysteem?  
De informatie in de leaflet alleen is te weinig. De do’s en dont’s van alle systemen 
moeten verteld worden bij de verkoop. Het is belangrijk om de boeren zo goed 
mogelijk te informeren.  

 
16. Welke bijdrage zouden omgevingsdiensten kunnen leveren ten aanzien van de 

werking van jullie systeem? 
Dwingende maatregelen werken niet. De Nederlandse overheid is onduidelijk. Vanuit 
de overheid moeten er stappen worden gemaakt met betrekking tot begeleiden van 
de boeren. Een idee is wel dat de omgevingsdiensten een soort 
begeleidende/adviserende rol krijgen. Ze moeten bereikbaar zijn voor de boer en niet 
straffen dus geen boze brieven sturen, maar helpen. Momenteel leggen de 
omgevingsdiensten alleen controles vast, maar doen er niks mee.  
 

17. Welke mogelijkheden zien jullie voor de toekomst? 
Innovaties en vernieuwingen zijn belangrijk. De landbouwsector gaat ons 
waarschijnlijk weer uit de crisis halen die nu ontstaat.   
 

18. Hoe kijken jullie tegen een APK-systeem voor emissiearme stalsystemen? 
Een verplichting van een onderhoudscontract is een goed idee. De kleppen moeten 
dan bijvoorbeeld nagekeken worden. Een kwaliteitscontrole door bijvoorbeeld de 
Qlip kan ook.  
 
Overige (doorvraag)vragen: 

19. Wat kan Nederland leren van het buitenland? 
Nederland is geschikt voor de landbouw. België leert dan ook van ons. Zij hebben een 
stikstof kleurenkaart bijvoorbeeld. Het verschil tussen Duitsland en Nederland is dat 
Duitsland meer ontzag heeft.  

 
Interview Leverancier 3 

1. Wilt u zichzelf kort voorstellen met uw naam, bedrijf en uw functie? 
De vestigingsleider is werkzaam bij een leverancier van agrarische betonproducten in 
Nederland.  

 
2. Welke product(en) bieden jullie aan? 

Emissiearme stalvloeren (profielvloer C6 en C7), traditionele roostervloeren, 
onderslagbalken, mestkelderplaten en ligboxen.  
 

3. Waarom is het product wat jullie leveren toekomst bestendig? 
De vloeren worden machinaal op maat geproduceerd. Een bestelling van een vloer 
kan binnen ongeveer 30 dagen worden geleverd.   
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4. Wat zijn de voordelen van jullie producten op korte termijn? 
De profielvloeren zorgen voor droge klauwen en leveren een bijdrage aan het 
dierenwelzijn. De sleuven worden onder afschot gemaakt zodat de urine sneller van 
de mest gescheiden wordt.    
 

5. Wat is jullie missie en visie? 
Missie: het zijn van een onafhankelijke, inventieve en betrouwbare leverancier van 
kwalitatieve prefab betonproducten met een optimale toegevoegde waarde in 
techniek, geld en milieu. De kernwaarden zijn innovatief, betrokken, professioneel en 
betrouwbaar. 
 

6. Welke kansen en bedreigingen zien jullie op de markt voor jullie producten? 
Momenteel zijn ze daar niet mee bezig, maar een kans is om de klepjes van de 
vloeren verder te innoveren.  
 

7. Hoeveel kost het systeem wat jullie leveren? 
De emissiearme vloeren kosten tussen de €60 en €80 per m2 (inclusief klepjes).  
  

8. Hoeveel kost het installeren van het product wat jullie leveren? 
Het installeren wordt geregeld door de aannemer. De leverancier levert alleen het 
product. 
 

9. Wat zijn de onderhoudskosten van het product?  
De klepjes die af en toe vervangen moeten worden kosten rond de €4/m2 per klepje. 

10. Neemt het aantal investeringen in jullie product toe? 
Het bedrijf heeft ook een tweede tak die gericht is op verkeersgeleiding. Momenteel 
is het onderdeel Conrelit Stalvloeren en klein onderdeel van het bedrijf. Er worden 
nog bestellingen gedaan, maar minder dan vroeger. Het grootste gedeelte van de 
productie is bestemd voor de tweede tak van het bedrijf. Diepstrooiselboxen worden 
momenteel bijna niet verkocht.  
 

11. Welke financiële voordelen ervaart de ondernemer met het systeem? 
Er zijn geen specifieke financiële voordelen. Emissiearme stalvloeren vragen meer 
onderhoud en kosten daardoor meer.  
 

12. Wat vraagt het stalsysteem (dagelijks) van de ondernemer?  
In principe vraagt het stalsysteem geen dagelijks onderhoud van de ondernemer.  
 

13. Wat moet de ondernemer zelf doen aan onderhoud van het systeem? 
De rubberen klepjes kunnen hard worden. Deze kan de melkveehouder zelf 
vervangen, maar dat is niet makkelijk.  
 

14. Wat is de motivatie voor ondernemers om te investeren in een emissiearm 
stalsysteem? 
Gebruikerservaring is een motivatie voor ondernemer in te investeren in een 
systeem. Zij gebruiken vaak een andere stal als referentie. Ook de mogelijkheden 
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voor subsidie spelen mee. Ten slotte hebben boeren toch vaak de voorkeur voor 
ouderwetse vloeren.  
 

15. In hoeverre informeren jullie de klanten over het werken en omgang met het 
stalsysteem?  
De leverancier levert schriftelijke verwerkingsadviezen- en gebruikersvoorschriften 
bij de levering van een vloer.  
 

16. Wat kunnen de belangrijkste oorzaken zijn voor tegenvallende emissiereducties? 
De metingen die gedaan worden zijn afhankelijk van de omstandigheden. Hierdoor 
zijn de metingen niet precies en wijken af. De uitslag van metingen zijn 
onbetrouwbaar.  
 

17. Welke mogelijkheden zien jullie voor de toekomst? 
Luchtwassers zijn voor de toekomst een goed idee. 
 

18. Hoe kijken jullie tegen een APK-systeem voor emissiearme stalsystemen? 
Een keuring moet gedaan worden door een onafhankelijke instantie. Er moet dan 
alleen gekeurd worden op los materiaal. Als een product is afgeleverd heeft de 
leverancier er geen controle meer op. Voor het systeem is het belangrijk dat de 
ondernemer de vloer vochtig houdt.  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
  


